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 prof. RNDr. J§n Piġ¼t, DrSc.  

 

Obr. 1 J§n Piġ¼t dnes 

 

S vĨznamnĨm slovenskĨm vedcom J§nom Piġ¼tom, vĨznamnĨ teoretickĨm fyzikom, dlhodobo 

p¹sobiacim aj v oblasti te·rie vyuļovania fyziky sa rozpr§va Juraj Ġebesta, vĨznamnĨ historik 

fyziky, autor (spolu s Rudom Zajacom) dvojdielnej kniģky "Pramene s¼ļasnej fyziky", autor 

poļetnĨch ġt¼dii o ģivote a diele viacerĨch vĨznamnĨch fyzikov. Autor origin§lneho vĨskumu o 

ģivote a diele Virgala Klatia, uļiteŎa Philippa. Lenarda v Bratislave. Prof. Piġ¼t v roku 1980 st§l 

uģ ako pedag·g pri zrode FMFI UK. 

doc. RNDr. Juraj Ġebesta, CSc. ï ot§zky 

prof. RNDr. J§n Piġ¼t, DrSc. ï odpovede 

 

Poch§dzaġ z rodiny univerzitn®ho profesora hist·rie literat¼ry a liter§rneho kritika. Ako 

a vŅaka ļomu sa v takomto prostred² zrod² fyzik ï a okrem neho aj fyziļka, Tvoja sestra 

Anka Nogov§? 

O tom, ļo budem ġtudovaŠ, som sa rozhodoval v r. 1956, keŅ som maturoval na vtedajġej 

jeden§sŠroļnej strednej ġkole. Ku koneļn®mu rozhodnutiu prispelo niekoŎko faktorov. JednĨm 

bol fakt, ģe mi dobre ġla matematika a mal som ju r§d. DruhĨm zasa  fakt, ģe som nemal aģ takĨ 

dobrĨ k§drovĨ profil. Potvrdil mi to aj otec. Viackr§t sme sa doma rozpr§vali, ģe by som moģno 

ġtudoval filozofiu a hist·riu. Po jednom takomto rozhovore sa otec spĨtal vtedajġieho rektora UK 

prof. Filkorna, ļi m§m ġancu, aby ma prijali na filozofick¼ fakultu. Rektor povedal: ñVieġ Milan, 

s Tvoj²m k§drovĨm profilom veŎa ġanc² nem§.ñ (Na vysvetlenie ï v rokoch 1945 ï 46 bol otec 

ļlenom Demokratickej strany a poslancom Doļasn®ho N§rodn®ho zhromaģdenia ) Vªļġina fak¼lt 

ï s vĨnimkou ġt¼dia matematiky a fyziky ï bola vtedy takpovediac ļerven§. Takģe koneļn® 

rozhodnutie vyplynulo celkom prirodzene. 
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 Obr. 1 Trieda gymn§zia Grºsslingova Obr. 2 Oteca a mama Obr. 3 Asi dvojroļnĨ 

 prvĨ rad: otec ako profesor tret² zŎava, (asi 1938), 

 mama ako ġtudentka ġtvrt§ sprava kĨm ma eġte nemali 

Poļas stredoġkolskĨch a nesk¹r i vysokoġkolskĨch ġt¼di² si patril medzi tzv. kockat® hlavy, 

alebo si bol norm§lny ġtudent so vġetkĨm, ļo k tomu patr²? 

PredovġetkĨm som bol norm§lny ġtudent, hoci som bol aj Ăkockañ. V deviatej a desiatej triede 

som vyhral krajsk® kolo matematickej olympi§dy ï fyzik§lna vtedy nebola. V jeden§stej triede 

som vġak nejako neporozumel pr²kladom a  olympi§du som straġne zvrzal. Vtedy vyhral m¹j 

kamar§t Viktor Martiġovitġ (dnes profesor fyziky na FMFI UK ï pozn. J.Ġ.). Nikdy som sa 

nez¼ļastnil celoġt§tneho a uģ v¹bec nie medzin§rodn®ho kola MO. Na druhej strane som vġak 

patril medzi ģiakov, ktorĨch takpovediac n§hodou vyvolali vģdy, keŅ priġla na ġkolu inġpekcia z 

matematiky. Na strednej ma vġak viac bavil ġport. Hr§val som basketbal, hoci som bol menġ², 

pl§val som a hral som vodn® p·lo. 

 

Viacer² Tvoji kolegovia z katedry ġtudovali mimo Bratislavy. Preļo si dal prednosŠ svojmu 

rodisku? 

Neviem. KeŅ som skonļil, neuvaģoval som o tom, ģe by som mohol ²sŠ do Prahy. Asi to bolo 

hl¼pe. Ani mama by ma na odchod nenahov§rala, lebo chcela maŠ svoje deti doma, pod kr²dlami. 

Ale ma to ani nenapadlo. Prihl§sil som sa na Pr²rodovedeck¼ fakultu UK. Chcel som ġtudovaŠ 

kombin§ciu matematika ï ch®mia, lebo sme mali sympatick¼ a pekn¼ uļiteŎku ch®mie. 

Stredoġkolsk§ fyzika bola v tĨch ļasoch veŎmi nudn§ a ani uļiteŎ ma ktovieako nemotivoval. 

Lenģe kombin§cia M-CH neexistovala, tak mi dali na vĨber ï buŅ matematika, alebo ch®mia. 

Rozhodol som sa pre matematiku a fyziku. Boli sme prvĨ roļn²k, keŅ zaļ²nali vġetci spolu a aģ 

po druhom roļn²ku sme sa delili na fyziku ï odbor a uļiteŎskĨ smer. 

 

Ak§ bola na Tvojej alma mater ¼roveŔ pr²pravy fyzikov v¹bec a teoretikov ġpeci§lne 

z pohŎadu ġtudenta J§na Piġ¼ta?  

Skromnejġia ako teraz, ale to si ġtudent nevie uvedomiŠ, lebo chod² na predn§ġky a ġtuduje, ļo 

mu povedia. Napr²klad kvantov¼ mechaniku sme mali iba jeden semester ï tri hodiny tĨģdenne. 

Predn§ġal n§m mladĨ Dr. ōubom²r Hrivn§k. Zaģil som kult¼rny ġok, keŅ som v r. 1967 priġiel do 

CERN-u a zistil som, ļo vġetko vedia Ŏudia z dobrĨch univerz²t. V porovnan² s nimi som bol takĨ 

dosŠ nedovzdelanĨ. 
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 Obr. 4 S mamou asi trojroļnĨ Obr. 5 Moja ġk¹lka na konci Radlinsk®ho 

   pri Raļianskom mĨte 

 

A ļo dnes? Je veŎkĨ rozdiel medzi naġou univerzitou a svetovĨmi univerzitami, pokiaŎ ide 

o pr²pravu teoretickĨch fyzikov?  

To si nemysl²m. Keby sme zobrali bakal§rske ġt¼dium, tam slabġ² nie sme, ani v magisterskom. 

Jedin®, kde sme asi slabġ², je pr²prava doktorandov. Anglo-sask§ koncepcia ġt¼dia, na ktor¼ teraz 

nabiehame, je in§ ako naġa. Bakal§rske ġt¼dium je u nich mªkġie, z toho nerobia veŎk¼ vedu. 

Magistersk® ġt¼dium je o nieļo tvrdġie a doktorandsk® je uģ ¼plne natvrdo. U n§s eġte st§le plat², 

ģe kto skonļ² tret² roļn²k, naisto skonļ² aj piaty, pretoģe najŠaģġie s¼ prv® dva, menovite ¼vodn® 

kurzy z fyziky a matematiky. PodobnĨ probl®m maj¼ na technik§ch, kde s¼ tieģ najŠaģġie prv® 

dva roļn²ky. Nezodpoved§ to predstave, ģe bakal§rske ġt¼dium by malo byŠ vcelku Ŏahġie a veŎa 

Ŏud² by malo po jeho skonļen² odch§dzaŠ do praxe. Dnes kaģdĨ skonļenĨ bakal§r vie, ģe m§ na 

to, aby bez vªļġ²ch probl®mov skonļil aj magistersk® ġt¼dium. 

 

Patr²ġ medzi prvĨch aġpirantov nestora te·rie element§rnych ļast²c na Slovensku Milana 

Petr§ġa. Preļo si sa dal pr§ve na tieto chodn²ļky?  

Bol to prirodzenĨ vĨvoj. KeŅ som priġiel na fakultu, chcel som ġtudovaŠ matematiku. V druhom 

roļn²ku som si zaļal ļ²taŠ te·riu relativity a kvantov¼ mechaniku. Te·rii relativity som ako-tak 

rozumel, kvantovej mechanike nie, bola to pre mŔa mystika. No a prirodzenĨm pokraļovan²m 

te·rie relativity a kvantovej mechaniky je kvantov§ te·ria poŎa. Navyġe na fakulte beģal semin§r, 

ktorĨ viedli Milan Petr§ġ a ōubom²r Hrivn§k. Tam sa vªļġinou referovalo o ļasticiach, iba moģno 

z tretiny alebo ġtvrtiny sa hovorilo o tuhĨch l§tkach, ktor® robil Hrivn§k. Takģe prirodzenĨm 

vĨchodiskom boli ļastice, lebo nebolo veŎmi z ļoho vyberaŠ. 

 

Ļasto sa hovor², ģe sa v poslednĨch desaŠroļiach sformovala bratislavsk§ ġkola te·rie 

element§rnych ļast²c. V ļom vid²ġ pr²ļiny, ģe nieļo tak® mohlo vznikn¼Š? 

Pr²ļiny s¼ asi jednoduch®. Kr§tko po mojom n§vrate z vojny (1963) zaļali prich§dzaŠ na fakultu 

veŎmi ġikovn² ġtudenti. PrvĨ priġiel Peter Preġnajder, ktorĨ ġtudoval v Prahe. Ktosi z praģskĨch 

kamar§tov mi vtedy povedal: ĂVieġ, m§me tu fantastick®ho chlapca zo Slovenska, ale asi preŔho 

nebudeme maŠ miesto. Keby ste ho zobrali ako diplomanta do Bratislavy, moģno by mal vªļġiu 

ġancu miesto dostaŠ.ñ Tak sa Peter stal prvĨm moj²m diplomantom. Dal som mu robiŠ nejak® 

fenomenologick® veci, lebo na to, ļo on vedel z matematiky, na tom som ja nemal. Aj nesk¹r sme 

pokraļovali vo veciach, ktor® nepotrebovali vysok¼ matematiku ï ġlo o analytick® extrapol§cie 

v komplexnej premennej. P§r rokov po Petrovi priġiel Vlado ĻernĨ, potom sa objavil Ġtefan 

Olejn²k, Ivo Nov§k a niektor² Ņalġ².  
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KeŅ som sa v r. 1970 po druhĨ raz vr§til z CERN-u (prvĨ raz som tam bol v r. 1967), 

uvedomil som si, ģe m§me mizern® vzdelanie. Tak sme popri Petr§ġovom ļasticovom semin§ri 

zorganizovali pracovnĨ, vzdel§vac² semin§r. Stret§vali sme sa kaģdĨ ġtvrtok, ļ²tali sme nov® 

ļl§nky, priļom predn§ġaj¼ci mal za povinnosŠ vġetko sp²saŠ naļisto ï eġte dnes m§m z toho 

niekoŎko hrubĨch fasciklov. To bola pravdepodobne t§ spr§vna doba na vzdel§vanie. 

Bratislavsk§ ġkola asi nie je to prav® slovo, ale neviem vysvetliŠ preļo. V partii, ktor§ chodievala 

na ġtvrtkov® semin§re sme sa venovali ako dobiehaj¼cej t®me analytickĨm extrapol§ci§m (Peter 

Preġnajder, Peter Lichard, Anka Nogov§ a Ņalġ²), ļasticovej fenomenol·gii (Vlado ĻernĨ, Ġtefan 

Olejn²k, Roman Lietava, Anka Nogov§ a in², ale najmª sme ġtudovali ļl§nky a referovali o nich.  

Vtedy sme si uvedomovali, ģe keŅ je niekto ġikovnĨ, treba ho dostaŠ von. Lenģe keŅ 

niekoho dostaneġ von, ku kamar§tovi, venuje sa t®me, na ktorej pracuje spom²nanĨ kamar§t, a nie 

tej, ktor¼ dotyļnĨ zaļ²nal rozprac¼vaŠ u n§s. Napr²klad Ġtefan Olejn²k sa dostal do Pisy, kde 

pracoval u Adriana di  Giacoma. Tam sa dal na mrieģkov¼ kvantov¼  chromodynamiku. Vlado 

ĻernĨ bol zasa v CERN a robil poruchov¼ kvantov¼ chromodynamiku. Nesk¹r priġli Ņalġ² 

ġtudenti. Karel ĠafaŚ²k sa dal skoro na experiment v spolupr§ci s Honzom Bºhmom z Prahy, 

Roman Lietava robil fenomenol·giu, u mŔa sa zaoberal potlaļen²m ļastice J/Ɋ, potom bol 

v CERN a teraz je v Birminghame. Rob² na veciach pre experiment ALICE. Podstatne nesk¹r sa 

objavil Ņalġ² vynikaj¼ci ġtudent Boris Tom§ġik. Ten behal desaŠ rokov po svete a teraz je 

v Banskej Bystrici. 

 

Mysl²ġ si, ģe pri formovan² skupiny zohral d¹leģit¼ ¼lohu spom²nanĨ Petr§ġov semin§r 

z te·rie element§rnych ļast²c? Vieġ to pos¼diŠ, lebo takmer dve desaŠroļia si bol jeho 

vĨkonnĨm tajomn²kom.  

Samozrejme. Oba semin§re beģali paralelne. Na akĨkoŎvek semin§r ï odbornĨ ļi vzdel§vac² ï 

treba maŠ z§sobu energie a Ŏud², ļo bud¼ predn§ġaŠ. Vtedy platila z§sada, ģe ak tajomn²k 

semin§ra nezoģenie reļn²ka, mus² hovoriŠ s§m. Potom semin§r funguje. To ist® pravidlo sme 

dodrģiavali aj na vzdel§vacom semin§ri. Mysl²m si, ģe pr²ļinou probl®mov v pokraļovan² 

Petr§ġovho semin§ra m¹ģe byŠ nedostatok energie. 

 

Oba semin§re sa zrejme navz§jom dopŌŔali. 

Ćno. TakĨ bol z§mer od zaļiatku, hoci semin§re boli odliġn®. Vzdel§vac² bol naozaj myslenĨ ako 

vzdel§vac², kĨm ten druhĨ ako informat²vny. Kto mal pripravenĨ nejakĨ ļl§nok na publikovanie, 

informoval o Ŕom a predebatovali sme ho na katedrovom, Petr§ġovom semin§ri.  

 

Preļo vzdel§vac² semin§r prestal fungovaŠ? 

Mnoh² mlad² odiġli a uģ nereferovali. Starġ² zasa mali viac ¼radovania, p²sali skript§ a uļebnice, 

takģe postupne od toho odiġli, medziinĨm aj ja. Nesk¹r si mladġ² zorganizovali podobnĨ semin§r 

s inĨm zameran²m. 

 

Dosiahol si viacer® vĨznamn® vedeck® ¼spechy. Si spoluautorom met·dy analytickĨch 

extrapol§ci² (s Petrom Lichardom a Petrom Preġnajderom) a spolu s Vladom ĻernĨm a 

Petrom Lichardom si zasa navrhol fenomenologickĨ model produkcie mnohĨch ļast²c (tzv. 

LEPHAD). KtorĨ svoj vĨsledok si najviac cen²ġ?  

Ani neviem, lebo mnoh® z nich boli doļasn®. Mali sme spom²nanĨ LEPHAD, ļo je model pre 

gener§ciu hadr·nov v zr§ģkach ļast²c, koncipovanĨ ako model produkcie a rekombin§cie 

kvarkov. ĢiaŎ, nedal sa dosŠ dobre predŌģiŠ do oblasti vysokĨch energi², lebo sa v Ŕom pracovalo 

s f§zovĨm priestorom a vĨpoļty v Ŕom boli veŎmi komplikovan®. Navyġe s rast¼cou 
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energiou zr§ģky ļast²c komplik§cie vĨpoļtu rast¼  takģe model sa dobre pouģ²val tak do 30 GeV. 

To s¼ dnes pomerne n²zke energie. V 70. rokoch to bola popul§rna met·da a niektor² 

experiment§tori ju pouģ²vali na vyhodnocovanie experimentov. Uk§zalo sa vġak, ģe tam nieļo 

chĨba. Nedala sa zohŎadniŠ korel§cia prot·n-antiprot·n. Na to bolo potrebn® zaviesŠ di-kvarky ï 

tie sa zaviedli v lundovskom modeli, ktorĨ sa pouģ²va dodnes. Preto sme sa s LEPHAD-om 

postupne rozl¼ļili.  

Ned§vno ma poteġila jedna vec. Kedysi sme s Petrom Preġnajderom a Hankou Nogovou, 

(rodenou Piġ¼tovou) s Jurom Boh§ļikom a W. K¿hneltom z Viedne vyvinuli met·du na 

urļovanie rezonanci², teda p·lov analytickĨch funkci² v komplexnej rovine. Pomocou nej sa dali 

urļovaŠ n²zkoenergetick® parametre. Nesk¹r sme s tĨm prestali. Po tridsiatich rokoch som naġiel 

ļl§nok, kde t¼to met·du so vġetkĨm, ļo k tomu patr², vyuģil Mike Pennington z Durhamu 

v Ġk·tsku. Narazil na probl®m, ļi existuje kappa rezonancia ï to je skal§rny K-mez·n. Pouģili 

naġu star¼ met·du s tĨm rozdielom, ģe my sme hŎadali len jeden p·l, kĨm on spolu 

s doktorandom hŎadali dva p·ly. VeŎmi ma poteġilo, ģe aj po tridsiatich rokoch sa na naġu star¼ 

met·du celkom nezabudlo.  

 Obr. 6 Naġa rodina asi 1949, sestry Viera a Hanka Obr. 7 Maturant 1956 

 

Ako sa vyv²jala ļasticov§ fyzika Ņalej?  

V poslednĨch desaŠroļiach sa situ§cia v ļasticovej fyzike vyv²jala veŎmi rĨchlo. Od ļias 

ġtandardn®ho modelu ï teda od r. 1967-73 ï sa st§le ļakalo a ļak§ na nejakĨ z§sadnĨ objav. 

Lenģe objavy nechodia, higgsa nevidno, nov® veci sa objavili iba v neutr²nach, a tak sa mnoh² 

Ŏudia dali na matematick¼ fyziku, m§m na mysli struny a membr§ny. To s¼ Ŏudia mimoriadne 

vzdelan² v abstraktnej matematike ï aj na katedre m§me takĨch, m§m na mysli Petra Preġnajdera, 

PaŎa Ġeveru, Denisa Kochana, Mari§na Fecka.  DruhĨ trend je fenomenologick§ ļasticov§ fyzika 

ï pri vysokĨch prenesenĨch hybnostiach je to dnes poruchov§ kvantov§ chromodynamika. Tam 

sa robia vĨpoļty vo vyġġ²ch r§doch. Potom s¼ to veci, ako d§ta o zr§ģkach ŠaģkĨch i·nov, kde sa 

hŎadaj¼ d¹kazy o existencii kvarkovej-glu·novej plazmy. Nejak® nepriame d¹kazy s¼ , ale 

priamy d¹kaz zatiaŎ nevidno. Pod priamym d¹kazom by som ch§pal dlh¼ expanziu tej l§tky, 

ktor§ vznikne v zr§ģkach dvoch ŠaģkĨch jadier, meran¼, povedzme, interferometriou identickĨch 

pi·nov, ale ono  sa to rozpleskuje straġne rĨchlo. 

 

AkĨ je rozdiel medzi ļasticovou fyzikou v ļasoch, keŅ si zaļ²nal, a dnes? 

ōudia s¼ oveŎa vzdelanejġ², experimenty s¼ oveŎa rafinovanejġie, energie s¼ oveŎa vyġġie, to 

znamen§, ģe oveŎa n§roļnejġie je aj poļ²taļov® spracovanie. Napr²klad na experimente LHC, 

ktorĨ sa vlani zaļal v CERN, sa buduje medzin§rodn§ sieŠ poļ²taļovĨch centier, hovor² sa tomu 

GRID. SieŠ bude poprep§jan§, takģe keŅ sa niekde vyskytne probl®m, maġinky si n§jdu, kde je 
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voŎn§ kapacita a tam vykonaj¼ vĨpoļty. Rozsah d§t z experimentu bude obrovskĨ ï asi 10
15

. 

Pamªt§m si, ģe keŅ som bol v CERN v r. 1970, nosili sme dierkovan® ġt²tky ï ļlovek si 

nadieroval program a potom zaniesol do vĨpoļtov®ho centra zvªzok kariet previazanĨch 

gumiļkou. VeŎk² program§tori nosili veŎk® zvªzky, ja som chodil iba s takĨm malĨm uzl²ļkom.  

Je nieļo, ļo sa nezmenilo? 

Niektor® veci sa nezmenia asi nikdy. KeŅ sa pozrieġ, ļo sa cen² na vedeckĨch pr§cach, vid²ġ, ģe 

vģdy sa cen² n§pad, myġlienka, idea, no a technick® dopracovanie, poļ²taļov® spracovanie ï to uģ 

sa cen² menej, aj keŅ je veŎmi d¹leģit®. Spom²nam si na jeden n§ġ ļl§nok, ktorĨ sa dosŠ citoval, 

s²ce nie v nejakĨch astronomickĨch ļ²slach, ale predsa. Z§kladom bol n§pad, ako m¹ģe byŠ 

ļastica J/Ɋ potlaļen§ pi·novĨm (alebo hadr·novĨm plynom),priļom vĨpoļet v¹bec nie je 

n§roļnĨ, staļ² jeden integr§l. D§ sa to urobiŠ aj rafinovanejġie, ale my sme to urobili menej 

rafinovane a predbehli sme dve americk® skupiny o tĨģdeŔ. Poznali sme to podŎa toho, ako 

ļl§nky vych§dzali vo Physics Letters. My sme boli o jedno ļ²slo sk¹r.  

 

V poslednĨch desaŠroļiach je badateŎnĨ ¼stup ļasticovej fyziky. Đlohu ved¼ceho 

fyzik§lneho odvetvia preber§ fyzika tuhĨch l§tok, pr²padne hraniļn® odvetvia, napr²klad 

biofyzika ļi astrofyzika. V ļom vid²ġ pr²ļiny?   

Je to celkom prirodzen®. Ļasticov§ fyzika mala svoju po®ziu, ktor§ sa Šahala eġte z ļias 

Einsteina, at·mov a jadrovej fyziky. Nesk¹r sa veci st§vali ļoraz drahġie a urĨchŎovaļe boli st§le 

vªļġie. Navyġe mnoh² teoretici, napr²klad z mojej gener§cie, ktor² sa nechceli zaoberaŠ ġialene 

komplikovanou matematikou, preġli na astrofyziku. T§ st§le patr² medzi ved¼ce discipl²ny. Tuh® 

l§tky maj¼ zasa to, ļo nem§ ani ļasticov§ fyzika, ani astrofyzika ï priamu aplik§ciu, priame 

vyuģitie. Takģe keŅ inġtit¼cie, ktor® maj¼ veŎa peŔaz², rozmĨġŎaj¼, kam ich investovaŠ, rozhodn¼ 

sa pre tuh® l§tky. Hoci sa ned§ povedaŠ, ģe sa do ļasticovej fyziky neleje dosŠ peŔaz². Leje sa ich 

dosŠ.  

 Obr. 8 Dekan§t bĨvalej Pr²rodovedeckej Obr. 9 Budova oproti dekan§tu na Moskovskej 

 fakulty na Moskovskej ulici v Bratislave. ulici. Na pr²zem² bola pln§ chodba vypchanĨch 

 V 50-tych ï 70 rokoch sem chodieval zvierat a na konci chodby bola aula, kde sa chodilo 

  dvakr§t do mesiaca (z§loha a vĨplata) na predn§ġky z Marxistickej filozofie. Pr²nosom 

 vġetci zamestnanci fakulty. A pred budovou bolo to, ģe na ne chodili aj dievļat§ z biol·gie a ch®mie. 

 sa 1. m§ja zhromaģŅovali na pochod.  

 

Nie je to aj ot§zka prest²ģe? 

Je. Ned§vno som ļ²tal ļl§nok jedn®ho starġieho fyzika, ktorĨ nap²sal, ģe keŅ kedysi niekde 

spomenul, ģe je jadrovĨ fyzik, vġetky dievļat§ spozorneli. Dnes by spozorneli, keby povedal, ģe 

je advok§t alebo v najlepġom pr²pade manaģ®r. Takģe zmenili sa hodnoty ï ale to je celkom 

norm§lne. 
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Z Tvojej liahne vyġli takmer ġtyri desiatky teoretikov ï viedol si 25 diplomovĨch pr§c a 14 

doktorskĨch dizert§ci². V ļom vid²ġ pr²ļinu ¼spechu Tvojich ģiakov?  

Jednoducho boli dobr². 

 

Urļite na tom mal z§sluhu aj uļiteŎ. 

Na semin§ri s doktorandmi z didaktiky fyziky sme raz diskutovali o tom, ģe nemaj¼ dobre 

formulovan® t®my dizert§ci². Potom som dumal nad svojimi doktorandmi a zistil som, ģe 

niektorĨch som viedol lepġie a niektorĨch horġie. Niektor² dokonca nedokonļili ï boli to asi dva 

ļi tri pr²pady. Zamyslel som sa nad tĨmi dobrĨmi a priġiel som na jednoduch¼ vec: vedenie 

dizert§cie je najlepġie, keŅ doktorand pracuje v malej skupine, kde rob² s ostatnĨmi a nie je aģ 

tak® d¹leģit®, ļi je v nej aj ġ®f, ļi ġ®f p²ġe ļl§nok, alebo nie ï kedysi som ich p²sal ja, teraz t¼to 

¼lohu prevzali mladġ². Takģe keŅ si chceġ overiŠ, ļi niekto viedol doktoranda dobre, staļ² sa 

pozrieŠ, koŎko mal s n²m spoloļnĨch publik§ci². KeŅ zist²ġ, ģe ich bolo veŎa, ģe okrem toho 

doktoranda ļasto pozĨvali na konferencie a na predn§ġky, povieġ si: §no, to bolo dobr® vedenie. 

V pr²pade, ģe doktorand nemal ani jednu spoloļn¼ pr§cu so svoj²m ved¼cim, povieġ si, ģe tu 

nieļo nebolo v poriadku. Nie je d¹leģit® spr§vne formulovaŠ ciele dizert§cie a podobne. Treba 

robiŠ a robiŠ, p²saŠ a p²saŠ, no a keŅ zist²ġ, ģe k¹pka ļl§nkov, v ktorĨch bol doktorand platnĨm 

spolupracovn²kom, je dosŠ vysok§, treba mu povedaŠ: nap²ġ k tomu ¼vod a podaj to ako 

dizert§ciu.  

 

Takģe radġej menġ² kolekt²v ako veŎkĨ, kde by sa doktorand stratil? 

V pr²pade teoretickĨch pr§c veŎk® kolekt²vy ani nebĨvaj¼. To plat² sk¹r u experiment§torov, tam 

s¼ pr§ce, kde sa z¼ļastn² aj 1 500 Ŏud². Apropos, o veŎkĨch skupin§ch. Raz som sedel v nejakej 

komisii v CERN-e a bavili sme sa o tom, ako sa maj¼ hodnotiŠ pr§ce s 1 500 autormi. 

Najd¹leģitejġ² z§ver bol, ģe poļet pr§c treba braŠ ako ilustr§ciu, pretoģe v kaģdej veŎkej grupe 

existuj¼ tzv. internal notes. Ļo to znamen§? Rieġi sa nejakĨ malĨ probl®m a nakoniec sa nap²ġe 

internal note, ktorĨ sa ani nepublikuje. To s¼ vġak najtvrdġie recenzovan® pr§ce. Napr²klad sa 

navrhne s¼ļasŠ experimentu, povedzme elektronika nejakej ļasti. Ak to nebude fungovaŠ, ohroz² 

to celĨ obrovskĨ experiment. Preto ġ®fovia experimentu prezr¼ tak®to internal notes veŎmi 

pozorne. No a keŅ m§ġ ġikovn®ho ļloveka ï je jedno ļi chlapca alebo dievļa, ktorĨ je autorom 

niekoŎkĨch takĨchto internal notes, a vieġ, ģe tam zohral z§vaģn¼ ¼lohu, je to preŔho ļi pre Ŕu to 

najlepġie vysvedļenie. 

 

S tĨmto s¼vis² aj ot§zka, ako posudzovaŠ ¼speġnosŠ vedeckej pr§ce. Ļo si o tom mysl²ġ? 

Tento probl®m nem§ ide§lne rieġenie. PodŎa mŔa je najlepġ²m rieġen²m informovanĨ (zasvªtenĨ) 

posudok kolegov (peer review). M¹ģu sa zohŎadŔovaŠ aj inform§cie na b§ze scientometrie, ale 

nakoniec by mal rozhodovaŠ ŎudskĨ faktor, nejak² starġ² p§ni, ktor² povedia: toto je dobr®, toto je 

slabġie. Napr²klad v Anglicku sa tento syst®m pouģ²va pri rozdeŎovan² inġtitucion§lnych peŔaz² 

na jednotliv® projekty. Na Slovensku s¼ s tĨm probl®my, pretoģe nikto nikomu never². KaģdĨ 

chce, aby sa vġetko vyjadrovalo v ļ²slach. Mus²ġ dok§zaŠ, koŎko m§ġ publik§ci² a cit§ci². Nech 

by sa vytvorila ak§koŎvek komisia, vyvstane  probl®m, pretoģe keŅ niekomu povedia ï toto je 

prvotriedna vec, tvoja je druhotriedna, zaļne protestovaŠ. No a my sme si zvykli z ļias 

socializmu, ģe napokon rozhoduje ¼strednĨ vĨbor. A keŅ vznikne podobnĨ probl®m, Ŏudia zaļn¼ 

behaŠ hore-dolu, aby si naġli kontakt na nejak¼ s¼ļasn¼ anal·giu Ă¼stredn®ho vĨboruñ, ktorĨ by 

o tom mal nakoniec rozhodn¼Š.  
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Takģe scientometrick® met·dy by mali byŠ z§kladom? 

Ani nie z§kladom. Koneļn® rozhodnutie by mal robiŠ ļlovek, lebo scientometria m¹ģe zav§dzaŠ. 

Raz sme v Akademickej rankingovej a ratingovej  agent¼re robili analĨzu doktorandsk®ho ġt¼dia. 

Za z§klad sa vzal poļet  doktorandov na poļet opr§vnenĨch ġkoliteŎov. PodŎa tohto krit®ria vyġla 

v humanit§ch ako najlepġia Teologick§ fakulta Univerzity J§na Selyeho v Kom§rne. Preļo? Maj¼ 

veŎmi m§lo opr§vnenĨch ġkoliteŎov a iba niekoŎko doktorandov. Navyġe sa u nich daj¼ okrem 

doktor§tov robiŠ aj tzv. licenci§ty, ktor® sa povaģuj¼ za ekvivalenty PhD. Keby vġak existovala 

rozumn§ komisia, t§ by povedala: toto je kvalitn®, toto uģ menej. Takģe ļ²sla o vede s¼ fajn, ale 

ned§ sa im slepo d¹verovaŠ.  

 

Takmer pªŠdesiat rokov si predn§ġal na fakulte. Na Tvoje predn§ġky sa Ăchodiloñ, teda 

boli medzi posluch§ļmi veŎmi obŎ¼ben®, hoci si predn§ġal tak® n§roļn® partie, ako je 

kvantov§ mechanika, elektr·nov§ ġtrukt¼ra hmoty ļi te·ria elektromagnetick®ho poŎa. 

VŅaka ļomu boli Tvoje predn§ġky zauj²mav® a pre posluch§ļov uģitoļn®?  

Neviem, ļi boli pre posluch§ļov zauj²mav®. Predn§ġku si mus²ġ v prvom rade predumaŠ 

a usporiadaŠ. Spolu s Lacom Gomolļ§kom a Petrom Lichardom sme p²sali skript§ z kvantovej 

mechaniky. KeŅ sme ich prepisovali, materi§l sme si st§le lepġie utrieŅovali. UģitoļnosŠ 

predn§ġok je dosŠ problematick§. KeŅ sa po dvadsiatich rokoch stretneġ s bĨvalĨm posluch§ļom, 

ļasto povie, ģe tvoje predn§ġky boli vĨborn®. Ale keŅ sa ho spĨtaġ, ļo si z nich pamªt§, spravidla 

si pamªt§ nejak¼ nepodstatn¼ pr²hodu, ktor§ sa odohrala poļas predn§ġky. Urļite si nepamªt§ 

pekn® odvodenie nejakej rovnice, to nie. Mal som jednu met·du, ktor¼ odpor¼ļam do pozornosti. 

Mal som zvonļek ï eġte st§le ho m§m ï a keŅ som si myslel, ģe prich§dza d¹leģit§ myġlienka, 

zazvonil som. KeŅ som si myslel, ģe sa myġlienka skonļila, zazvonil som znova. Norm§lny 

ġtudent nem¹ģe byŠ plne s¼stredenĨ celĨch 50 min¼t, tak nech je aspoŔ s¼stredenĨ na d¹leģitejġie 

veci. Ned§vno som sa stretol s posluch§ļom, ļo u n§s ġtudoval pred dvadsiatimi rokmi. Pamªtal 

si iba na zvonļek. Popularita ļi ¼speġnosŠ predn§ġky je zmesou vġeliļoho. UļiteŎ mus² byŠ tak 

trochu aj ġoumen ï ak si to neprizn§, nie je to dobr®. KeŅ sa pozrieġ do dobr®ho anglick®ho 

vĨkladov®ho slovn²ka, zist²ġ, ģe didaktika je veda a umenie ako vyuļovaŠ. Vģdy tam mus² byŠ to 

umenie ï a nielen umenie odvodzovaŠ rovnice, ale aj hereck® umenie. Navyġe treba odhadn¼Š 

n§ladu posluch§ļov, predn§ġka ti mus² sadn¼Š atŅ.  Ale pozn§m na naġej katedre teoretickej 

fyziky lepġ²ch predn§ġateŎov a hercov ako som bol ja. 

 

Si spoluautorom prvej uļebnice kvantovej mechaniky v Ļeskoslovensku. Za akĨch 

okolnost² vznikala? 

Svojho ļasu bola v bratislavskom nakladateŎstve Alfa veŎmi dobr§ partia redaktorov na ļele 

s pani Annou Zn§movou. Tam sa vyv²jala snaha vyd§vaŠ slovensk® uļebnice a vytvorili sa pre to 

aj dobr® podmienky. Vznikla uļebnica ġtatistickej fyziky a z§kladnĨ kurz fyziky pre posluch§ļov 

Pr²rodovedeckej fakulty, kam patrila aj at·mov§ fyzika. Pr§ve cez Ŕu sa priġlo aj na kvantov¼ 

mechaniku. Naġa uļebnica kvantovky vznikala niekoŎkon§sobnĨm prepisovan²m p¹vodnĨch 

skr²pt, potom priġlo prv® vydanie uļebnice a pri druhom vydan² sme to spolu s Vladom ĻernĨm 

znova dosŠ podstatne prep²sali. VeŎmi n§m pomohol podrobnĨ posudok p§na profesora Votrubu. 

Bol som v Prahe asi na desaŠ dn² a kaģdĨ deŔ som chodil tak na dvojhodinov¼ diskusiu 

k niektorĨm kapitol§m. 

 Kr§tko nato vznikla uļebnica aj v Prahe (JiŚ²ho Form§nka), t§ vġak bola viac matematicky 

orientovan§. My sme sa snaģili, aby bola jasn§ predovġetkĨm fyzika. Preto je na zaļiatku 

uļebnice popul§rny vĨklad, tzv. kindergarten vlnov§ mechanika. Potom na jednoduchĨch 
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s¼stav§ch rozv²jame matematickĨ formalizmus a nakoniec sa vraciame k tomu ist®mu, ale uģ cez 

Hilbertov priestor. V praģskej uļebnici je Hilbertov priestor uģ na druhej strane. 
 

 Obr. 10 Budova starej Pr²rodovedeckej fakulty. V 50-tych aģ Obr. 11 Takto budova skonļila ï musela 

 70- tych rokoch sa ulica volala Ġmeralova, predtĨm bola nejak¼ ust¼piŠ ceste vych§dzaj¼cej z nov®ho mostu 

 dobu Kozia a in¼ dobu Lenardova, po bratislavskom rod§kovi, a s¼ļasnej budove Ministerstva  

 ktorĨ bol jednĨm z prvĨch laure§tov Nobelovej ceny
1
. Okrem fyziky spravodlivosti. 

 p²sal aj ļl§nky na obranu §rijskej fyziky
2
, tak mu t§to ulica nezostala.  

 P¹vodne bol v budove s¼d  v podzem² vªzenie. Podzemie vyuģ²vali  

 jadrov² fyzici na umiestnenie detektorov do krytu. 

 

Ako sa na Vaġu uļebnicu d²vaġ dnes? 

TĨmto sp¹sobom by som uļil kvantov¼ mechaniku aj dnes. Mohlo by sa vġak staŠ, ģe by som 

mal pred sebou posluch§ļov, ktor² absolvovali veŎmi dobrĨ kurz matematickej fyziky, vr§tane 

Hilbertovho priestoru a mali veŎmi dobrĨ kurz at·movej a jadrovej fyziky. Potom by som musel 

zaļaŠ od polovice knihy, alebo by som zaļiatok prebehol veŎmi rĨchlo. Lenģe v onĨch ļasoch 

som si nebol istĨ, ļi posluch§ļi maj¼ dobr¼ matematick¼ fyziku a dobr¼ at·mov¼ a jadrov¼ 

fyziku, lebo pr§ve na tĨchto predn§ġkach mus² posluch§ļ dostaŠ pevn® z§klady. Ak sa tomu 

vyhneġ, potom len cviļ²ġ matematiku a ġtudenti niļomu nerozumej¼, lebo sa str§ca fyzika. ĢiaŎ, 

ļasto sa pouģ²va pr§ve takĨto postup. 

 

Viedol si autorskĨ kolekt²v uļebnice fyziky pre 4. roļn²k gymn§zi². Za akĨch podmienok 

m¹ģe vysokoġkolskĨ pedag·g nap²saŠ dobr¼ a pouģiteŎn¼ uļebnicu pre stredn® ġkoly?  

U n§s je trad²cia, ģe uļebnice pre stredn® ġkoly p²ġu vysokoġkolsk² uļitelia, ale bolo by dobr®, 

keby spolupracovali so stredoġkolskĨmi pedag·gmi, pr²padne keby boli schopn² pozrieŠ sa na 

materi§l pr§ve ich oļami. Navyġe je d¹leģit®, v akom prostred² sa uļebnica p²ġe a na ļo je urļen§. 

Gymnazi§lna uļebnica fyziky sa pripravovala v r§mci reformy v rokoch 1975-83 a vtedy vl§dla 

predstava, ģe stredoġkolsk§ uļebnica by mala byŠ trochu zmenġenĨm a zjednoduġenĨm vydan²m 

vysokoġkolskej uļebnice. KeŅ sme mali spom²nan¼ uļebnicu spolovice hotov¼, zistil som, ģe 

materi§l treba zredukovaŠ a zjednoduġiŠ, takģe ako ved¼ci autorsk®ho kolekt²vu som prepisoval 

prakticky cel¼ uļebnicu. Honor§re sa prirodzene vypl§cali podŎa p¹vodn®ho poļtu str§n, a nie 

                                                 
1
 Niekedy zauj²mav¼ hist·riu rozpr§vaj¼ aj dokumenty vyryte do kameŔa. Ak vst¼pite do rektorovej miestnosti 

oproti Aule v budove UK, n§jdete tam zoznam Ŏud², ktor² obdrģali ļestnĨ doktor§t UK (Doctor honoris causa). Je 

tam aj Lenard ï a je tam opr§vnene. Ale je tam aj JUDr Vojtech (Bela) Tuka. 
2
 Lenard obhajoval naozaj "§rijsk¼ fyziku", to bola napr²klad tak§ fyzika, ak¼ robil on, poctiv§ experiment§lna. 

A potom bola "ne§rijsk§  fyzika" alebo "ģidovsk§ fyzika". To bola tak§, ak¼ robil napr²klad Einstein pri te·rii 

relativity - teda teoretick§, ġpekulat²vna (pozn§mka JP). 
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podŎa koneļn®ho. Napriek vġetkej snahe bola uļebnica prepchat§. Vtedy bolo dobr®, ģe uļebnice 

preġli roļnĨm overovan²m na strednĨch ġkol§ch, teda sa zabezpeļila spªtn§ vªzba. Lenģe uļitelia, 

ktor² uļebnicu overovali, sa b§li namietaŠ, ģe je predimenzovan§, vtedy sa nepatrilo 

ministerskĨm ¼radn²kom povedaŠ, ģe nieļo nie je v poriadku. Takģe spªtn§ vªzba bola 

v skutoļnosti slab§. Rovnako slab§ je aj teraz ï neviem, ļi je to trad²ciou, alebo ļ²m: keŅ som 

piatich stredoġkolskĨch uļiteŎov poģiadal, aby mi nap²sali pripomienky k ned§vnej uļebnici pre 

druhĨ roļn²k, odp²sala iba jedna pani a aj t§ nap²sala vyjadrenia svojich ġtudentov. KeŅģe boli 

ġikovnejġ², ocenili, ģe sme tam dali pr²klady z Fyzik§lneho koreġpondenļn®ho semin§ru.  

 

Ako sa d²vaġ na zast¼penie klasickej a modernej fyziky v stredoġkolskĨch uļebniciach 

a uļebnĨch pl§noch? 

Prizn§m sa, ģe n§zor na t¼to ot§zku som zmenil. Modernej fyziky ï te·rie relativity  a kvantovej 

mechaniky ï by som d§val menej, nieļo by som do uļebnice zaradil, aby si ġtudenti mohli 

vychutnaŠ t¼ mystiku, povedzme dvojġtrbinovĨ experiment alebo nedeliteŎnosŠ fot·nu. VeŅ keŅ 

svetlo niekde prech§dza, ļakal by si, ģe prejde iba ļasŠ fot·nu, ale v skutoļnosti buŅ prejde celĨ, 

alebo neprejde niļ. Pr²padne by som dal niekoŎko inĨch vec² ï napr²klad niektor® zauj²mavosti 

okolo spinu, ale nesnaģil by som sa vysvetŎovaŠ stojat® vlny ļi in® javy, ako to bolo v uļebnici 

pre 4. roļn²k.  

 

M§ġ na svojom konte viacero popularizaļnĨch ļl§nkov a tieģ popul§rnu knihu O at·moch 

a kvantovan², ktor¼ si nap²sal s kolegom Rudolfom Zajacom. AkĨ vĨznam m§ podŎa Teba 

populariz§cia fyziky?  

V prvom rade by mala sl¼ģiŠ na to, aby obļan, ktorĨ sa zauj²ma o svet a m§ predbeģn® vzdelanie, 

mohol nieļomu rozumieŠ, lebo obļania hlasuj¼ a rozhoduj¼. Po druh® je to motiv§cia k ġt¼diu. 

No a tieģ poteġenie z toho, ģe nieļo pochop²ġ ï hovor² sa tomu aha efekt. Kniha O at·moch 

a kvantovan²  bola urļen§ pre vyġġie triedy gymn§zi², chceli sme im pribl²ģiŠ kvantov¼ 

mechaniku. Teraz by malo vyjsŠ druh® vydanie. To je uģ urļen® aj pre bud¼cich uļiteŎov, ktor² 

by nieļo z knihy mohli pouģiŠ v praxi.   

 

V roku 1984 si inicioval ļinnosŠ Fyzik§lneho koreġpondenļn®ho semin§ra pre ġtudentov 

strednĨch ġk¹l, ktorĨ funguje dodnes. Ak§ bola jeho p¹vodn§ funkcia? Zmenila sa dnes? 

KoreġpondenļnĨ semin§r bola vynikaj¼ca vec. PrvĨ roļn²k zaļ²nali Laco Kvasz pre matematiku 

a Martin Mojģiġ pre fyziku. Obidvaja boli doslova es§ na podobn® z§leģitosti a semin§r viedli 

dlh® roky. Niektor² Ŏudia sa dnes ļuduj¼, keŅ Martin na vysokej ¼rovni popularizuje vedu 

v ļasopise .tĨģdeŔ a v telev²znej rel§cii Pod lampou, ale on to vedel robiŠ uģ d§vno. Kedysi 

viedol kr¼ģky na gymn§ziu a nap²sal kniģoļku, moģno dokonca dve, ako viesŠ kr¼ģky a ako voliŠ 

pre ne t®my. Nesk¹r sa ġ®fovia semin§ra obnovovali ï z niekdajġ²ch najlepġ²ch rieġiteŎov sa 

st§vali ved¼ci. Bola to vynikaj¼ca inġtit¼cia. NajobŎ¼benejġie boli stretnutia rieġiteŎov ï ved¼ci 

zohnali peniaze a pozvali deti na s¼stredenie. KeŅ sme svojho ļasu sme robili prieskumy 

obŎ¼benosti predmetov na ġkol§ch, fyzika vģdy s¼Šaģila s ch®miou o posledn® miesto. Raz som 

pred odchodom ġtudentov na s¼stredenie poģiadal ved¼cu FKS, aby medzi rieġiteŎmi urobila 

prieskum obŎ¼benosti predmetov. Fyzika vyhrala. Teda koreġpondenļnĨ semin§r motivoval 

stredoġkol§kov pre ġt¼dium fyziky.  

Ned§vno som sa dozvedel, ģe semin§r ļakaj¼ probl®my. Najlepġ² rieġitelia s²ce odiġli na matfyz ï 

ale na praģskĨ. Teda bude probl®m s novĨmi ved¼cimi. Obļas sa vyskytli aj finanļn® probl®my. 

V minulĨch rokoch sa rieġili vŅaka grantom z Eur·pskeho soci§lneho fondu. Tie sa ģiaŎ uģ 

skonļili, takģe fakulta bude musieŠ n§jsŠ prostriedky na koreġpondenļn® semin§re. Alebo ved¼ci 
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z²skaj¼ projekty z APVV na populariz§ciu vedy. Ļo je na koreġpodenļnĨch semin§roch 

najlepġie? Uļitelia s nimi nemaj¼ nijak® starosti a vekov§ bari®ra medzi ved¼cimi a rieġiteŎmi je 

minim§lna ï pªŠ ļi ġesŠ rokov. Navyġe rieġitelia mali a aj maj¼ zmysel pre humor, vidieŠ to 

z pr²kladov, ktor® tvoria. Mysl²m si, ģe koreġpondenļn® semin§re s¼ jednou z najlepġ²ch vec² na 

podporu motiv§cie ġtudovaŠ matematiku a fyziku.   

 

V 80. rokoch si tieģ inicioval vznik viacdielnej monografie Historick® pramene s¼ļasnej 

fyziky a si spoluautorom jedn®ho z dielov. Ļ²m şa zaujali dejiny n§ġho odboru?  

Mysl²m si, ģe pokiaŎ nerozumieġ dejin§m fyziky, m¹ģeġ rozumieŠ len jednotlivostiam, ale 

nem¹ģeġ rozumieŠ fyzike ako celku. Takģe posluch§ļ fyziky a ġpeci§lne bud¼ci uļiteŎ by mal 

maŠ nejak® znalosti z dej²n fyziky.   

 

Takģe dejiny fyziky by mali byŠ neoddeliteŎnou s¼ļasŠou pr²pravy bud¼cich fyzikov 

a osobitne uļiteŎov fyziky. 

Ćno, urļite. Ot§zka len je, ako to robiŠ. Ļi formou predn§ġok alebo formou projektov, ktor® 

ġtudenti pripravia na z§klade predn§ġok, pr²padne dostupnĨch inform§ci². Uvediem pr²klad. Na 

semin§r, ktorĨ som mal pre piatakov ï bud¼cich uļiteŎov ï chodila aj jedna ġtudentka, ktor§ 

p¹vodne ġtudovala angliļtinu, potom prest¼pila na uļiteŎstvo fyziky. Rok str§vila v Austr§lii 

a dnes uļ² na kurzoch International baccalaureate. Chcel som, aby ġtudenti pripravili prezent§cie 

na urļit® t®my. Dievļina urobila n§dhern¼ predn§ġku o hist·rii spektr§lnej analĨzy. Za z§klad si 

zobrala prvĨ zvªzok HistorickĨch prameŔov, pridala k tomu poznatky, ktor® ponach§dzala inde, 

a vznikla jedna z najlepġ²ch prezent§ci², ak® som kedy videl. Nieļo podobn® by uļitelia mohli 

predviesŠ ģiakom na hodin§ch a bola by z toho motivaļn§ predn§ġka jedna radosŠ.   

Navyġe vzŠah k dejin§m fyziky sa men² s vekom. Ned§vno som bol v CERN na predn§ġke 

o hist·rii urĨchŎovaļov. Predn§ġal jeden expert na urĨchŎovaļe, ktorĨ je uģ na penzii. Hovoril, ģe 

u starġ²ch fyzikov sa prejavuj¼ dve tendencie: rastie obŎuba ļerven®ho v²na a hist·rie fyziky.  

  Obr. 12 Dievļat§ z n§ġho roļn²ka 1. m§ja 1957 Obr. 13 Svadba 1961 

 

Uģ niekoŎko desaŠroļ² sa okrem teoretickej fyziky venujeġ aj didaktike fyziky. Preļo?  

M§ to viacero pr²ļin. Jedna z nich je, ģe okrem in®ho som aj rodiļ. Preto som sa prirodzene 

zauj²mal, ako dc®ry ġtuduj¼ na gymn§ziu na Novohradskej ulici. Dokonca som tam tri mesiace 

suploval za jednu pani uļiteŎku, ktor§ bola na materskej. VŅaka tomu som situ§ciu trochu 

spoznal aj zbl²zka. Navyġe som si musel preļ²taŠ vtedajġie uļebnice. Druhou pr²ļinou je fakt, ģe 

som mal priateŎa Georgea Marxa. V MaŅarsku sa dlh® roky snaģil zreformovaŠ vzdel§vanie na 

gymn§ziu. Nap²sal aj nejak® uļebnice, hoci sa nesk¹r uk§zalo, ģe s¼ trochu n§roļn®. No 
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a vzdel§vanie na z§kladnĨch i strednĨch ġkol§ch m§ ġialenĨ multiplikaļnĨ efekt. Nakoniec 

spomeniem bezprostredn¼ pr²ļinu. V r. 1975 sme si pripom²nali 50. vĨroļie vzniku kvantovej 

mechaniky, a tak som do Pokrokov ļi in®ho ļasopisu nap²sal ļl§nok o hist·rii vzniku kvantovej 

mechaniky. Na konci som sa zmienil o tom, ģe nieļo z kvantovky by sa mohlo objaviŠ aj na 

strednĨch ġkol§ch. Moģno pr§ve preto si na mŔa spomenuli, keŅ sa doc. LehotskĨ vzdal vedenia 

autorsk®ho kolekt²vu uļebnice Fyzika pre 4. roļn²k. P¹sobilo tu teda viacero faktorov, ale aj tak 

si mysl²m, ģe rozhoduj¼ci bol spom²nanĨ multiplikaļnĨ efekt. Ostatne, na tom, ģe vysokoġkolskĨ 

pedag·g sa venuje didaktike, nie je niļ mimoriadne. Za prvej republiky p²sal uļebnice 

matematiky prof. Ļech, no a to bol ġpiļkovĨ abstraktnĨ matematik. Takģe nie je dramaticky 

veŎkĨ rozdiel, ļi uļ²ġ na strednej, alebo na vysokej ġkole, hoci urļitĨ rozdiel v tom, samozrejme, 

je. 

 

Ļo poklad§ġ za svoj najvªļġ² ¼spech v tejto oblasti? 

Neviem, ļi sa v¹bec d§ hovoriŠ o nejakom ¼spechu. Hovoril som, ģe pokiaŎ iġlo o teoretick¼ 

fyziku, poteġilo ma, keŅ niekto po 30 rokoch vyuģil naġu met·du. Ale ģe by sa nieļo podobn® 

stalo v didaktike...  

 

Viedol si okolo dvoch desiatok diplomovĨch a dizertaļnĨch pr§c z didaktiky fyziky. V  ļom 

sa pr§ca s bud¼cimi uļiteŎmi a didaktikmi l²ġi od pr§ce s bud¼cimi teoretikmi?  

To je Šaģk® porovn§vaŠ, lebo ide o dosŠ in® oblasti, hoci si to ļlovek na prvĨ pohŎad ani 

neuvedomuje. Napr²klad u n§s patr² doktorandsk® ġt¼dium v odbore Te·ria vyuļovania pod 

fyziku, pretoģe inakġie by sme mali probl®my. To ist® sa tĨka matematiky, ale uģ nie ch®mie 

a biol·gie. Tie s¼ zaraden® ako vġeobecno-vzdel§vacie predmety v r§mci odboru Pedagogika. 

Povaha spom²nanĨch dvoch discipl²n je vġak r¹zna. PodŎa anglickej klasifik§cie fyzika patr² do 

Ăscienceñ, ale vyuļovanie tam nepatr². Je to dan® okolnosŠou, ģe fyzik§lne vĨsledky sa verifikuj¼ 

klasickĨm experimentom, kĨm v didaktike fyziky sa vĨsledky s²ce verifikuj¼ experimentom, ale 

ten m§ celkom inĨ charakter. Vezmime si, napr²klad, prieskum ¼ļinnosti nejakĨch vyuļovac²ch 

met·d ï u n§s m§me vģdy iba mal® ġtatistick® s¼bory. VĨnimkou s¼ fantastick® veci, ktor® sa 

teraz robia na medzin§rodnej ¼rovni, napr²klad projekt PISA. Len na Slovensku sa vyplnilo 8 000 

dotazn²kov, no a vo vªļġ²ch krajin§ch m¹ģeme toto ļ²slo vyn§sobiŠ niekoŎkĨmi desiatkami, lebo 

tam maj¼ vªļġie popul§cie. V didaktickĨch experimentoch u n§s je vyl¼ļen®, aby sa nazbierala 

tak§ ġtatistika. TĨm ģe charakter experimentu v didaktike fyziky je inĨ, in§ je aj pr§ca, hoci niet 

pochĨb, ģe aj dizert§ciou v odbore Te·rie vyuļovania fyziky by mal kandid§t preuk§zaŠ 

schopnosŠ samostatne vedecky pracovaŠ: analyzovaŠ situ§ciu a probl®my, navrhn¼Š novĨ 

vyuļovac² postup, overiŠ jeho ¼ļinnosŠ. 

 

Bol si dlh® roky predsedom komisie pre obhajoby dizertaļnĨch pr§c v odbore te·ria 

vyuļovania fyziky. Kedy m§ podŎa Teba dizert§cia z didaktiky fyziky charakter skutoļne 

vedeckej pr§ce a nie je len kvalitnou odbornou pr§cou? 

Prizn§vam sa, ģe to neviem dosŠ dobre odl²ġiŠ, lebo niekedy je to veŎmi Šaģk®. Vedeck§ pr§ca by 

mala obsahovaŠ novĨ n§pad a mala by ho otestovaŠ. Ako pr²klad si vezmi fenomenologick¼ 

teoretick¼ fyzike. Dostaneġ n§pad, ako by sa dali vysvetliŠ vĨsledky urļit®ho experimentu 

a potom hypot®zu otestujeġ porovnan²m s d§tami. V didaktike je to podobn®, iba ģe vªļġinou si 

mus²ġ experiment urobiŠ s§m. Vad² mi v nej in§ vec. V teoretickej ļasticovej fyzike, pr²padne 

v experiment§lnej fyzike existuj¼ kolekt²vne pr§ce a kolekt²vne publik§cie nejakej skupiny. V 

pr²pade dizertaļnĨch pr§c z didaktiky,  ktor® som videl, alebo viedol, tak§to spolupr§ca nebola 

dosŠ intenz²vna. Ver²m, ģe keby sa mali zlepġiŠ dizertaļn® pr§ce z te·rie vyuļovania fyziky, bolo 
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by treba formulovaŠ nejak® spoloļn® vedeck® ciele ļi zamerania katedry a zabezpeļiŠ intenz²vnu 

spolupr§cu viacerĨch ļlenov na jednotlivĨch t®mach. V tomto smere s¼ paradoxne niekedy 

doslova neġŠast²m granty, pretoģe Ša tlaļia do oblasti, na ktor¼ si grant z²skal. Plat² to aj o 

projektoch ESF, pretoģe keŅ sa uģ niekam vyberieġ, mus²ġ ¼radovaŠ a nem§ġ ļas robiŠ nieļo, ļo 

by sa dalo vyuģiŠ v praxi.  

 

Preļo sa u n§s takmer vĨluļne venuje pozornosŠ didaktike stredoġkolskej fyziky a nevenuje 

sa vªļġia pozornosŠ vysokoġkolskej didaktike fyziky a vysokoġkolskej pr²prave bud¼cich 

uļiteŎov fyziky? 

Je to neġŠastn§ trad²cia, hoci objavili sa aj dizertaļn® pr§ce venovan® vysokoġkolskej didaktike, 

napr²klad pr§ca Noriky Adlerovej z Technickej univerzity, ļi na naġej katedre pr§ca Relky 

Chalupkovej. Obe sa venovali stanoveniu ļiastkovĨch cieŎov vyuļovania fyziky na vysokĨch 

ġkol§ch a n§vrhom vyuļovac²ch textov. Ovġem takĨch pr§c by bolo treba viac, lebo v naġom 

vysokoġkolskom vzdel§van² je nieļo chor®. V r. 1965 som zaļal predn§ġaŠ kvantov¼ mechaniku 

a viedol som aj cviļenia k predn§ġke. V tom istom roku priġiel ved¼ci katedry prof. Fischer 

s iniciat²vou ï neviem, ļi bola jeho vlastn§, alebo dostal na to pokyn zhora, ģe mlad² asistenti by 

si mali navz§jom navġtevovaŠ cviļenia a predn§ġky, nazĨvalo sa to hospit§cie. Ako n§m k§zali, 

tak sme aj urobili ï ja som bol u Milana Nogu a potom bol Milan Noga u mŔa. TĨm sa ale cel§ 

vec skonļila. Lenģe ... Z kvantovky som mal cel® dva semestre ġtvorhodinov¼ predn§ġku a trvalo 

to vyġe 30 rokov. V ģivote sa nikto ani z kolegov, ani z vedenia fakulty ļi katedry nezauj²mal, ļo 

tam vyv§dzam. Mohol som robiŠ hociļo, ļo som chcel, pokiaŎ by som nevyvolal nejakĨ ġkand§l 

ï napr²klad ģe by som obŠaģoval dievļat§.  

Pritom sa vo vysokoġkolskom vzdel§van² ustaviļne objavuj¼ nov® met·dy. Dokonca aj americkĨ 

MIT prech§dza na novĨ sp¹sob vyuļovania: zruġili veŎk® predn§ġky a uļia v malĨch skupin§ch. 

Ġtudenti medzitĨm komunikuj¼ s pedag·gmi osobne. Videl som aj technickĨ vyn§lez. KeŅ 

ġtudent Ăulet²ñ, teda nerozumie vĨkladu, stlaļ² ġpeci§lne tlaļidlo a uļiteŎ vid², ģe ġtudent nest²ha 

sledovaŠ predn§ġku. KeŅ nem§ġ podobn® zariadenie, ale v posluch§rni je aspoŔ dobr® svetlo, 

vid²ġ sklen® oļi posluch§ļov. KeŅ takĨch sklenĨch oļ² napoļ²taġ viac, m¹ģeġ pouģiŠ zvonļek, 

keŅ ho m§ġ, no a keŅ ho nem§ġ, ani nem§ġ posluch§ļov ļ²m prebraŠ.   

In§ kult¼ra vzdel§vania spoļ²va aj v tom, ģe ġtudent sa hodnot² tieģ podŎa toho, ako kladie 

ot§zky. Videl som odpor¼ļania sk¼sen®ho americk®ho pedag·ga pre ġtudentov na doktorandsk® 

ġt¼dium. Podstatn¼ ļasŠ tvorila chv§la na ġtudenta, akĨ je iniciat²vny na predn§ġkach a ako kladie 

ot§zky, ģe tie ot§zky s¼ zmyslupln® a navyġe je schopnĨ diskutovaŠ s predn§ġaj¼cim 

o probl®moch. KeŅ sa u n§s spĨtaġ, ļi niekto  z posluch§ļov m§ ot§zky, je to skoro tutovka, ģe sa 

nikto nespĨta na niļ. Svojho ļasu som mal vyp²san® konzultaļn® hodiny, ale potom som ich 

zruġil, pretoģe nik za mnou nechodil. NanajvĨġ tesne pred sk¼ġkou priġiel ġtudent, ktorĨ chcel 

nieļomu trochu viac rozumieŠ. U n§s sa kontakt medzi uļiteŎom a ġtudentom, ako aj kladn® 

hodnotenie ġtudenta za preuk§zan¼ iniciat²vu nenos².       

 

Nie je tajomstvom, ģe si bol motorom rozvoja medzin§rodnej spolupr§ce slovenskĨch 

teoretickĨch fyzikov ï prinajmenġom v oblasti te·rie element§rnych ļast²c. Preļo si jej 

venoval toŎko ¼silia? Ļo Ti priniesla ako fyzikovi i ako ļloveku?  

V r. 1965 priġiel do Bratislavy prof. Walter Thirring z viedenskej univerzity. Chcel rozbehn¼Š 

spolupr§cu s fyzikmi z okolitĨch kraj²n a mal na to dobrĨ d¹vod. Vtedy sa hŎadalo miesto pre 

novĨ CERN-ovskĨ urĨchŎovaļ. Rak¼ġania pon¼kali vzhŎadom na geologick® podmienky 

Pºrtschach na hraniciach s dneġnĨm Slovinskom. KeŅ si vġak vezmeġ mapu eur·pskych ġt§tov, 

ktor® v tĨch ļasoch spolupracovali v CERN, a pozrieġ sa, kde je Rak¼sko a Pºrtschach, zist²ġ, ģe 
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je to ¼plne na konci sveta. Preto Thirring chcel do spolupr§ce viac zapojiŠ vĨchodoeur·pske 

ġt§ty, hoci mali in® zriadenie, aby sa Rak¼sko dostalo viac do stredu a on mal lepġie argumenty 

v prospech umiestnenia urĨchŎovaļa do Pºrtschachu. Nakoniec bolo jasn®, ģe t§to myġlienka 

padne.  

Potom sme zaļali chodiŠ na semin§re do Viedne. KeŅ to uģ nejak¼ dobu trvalo,  bolo na ļase, 

aby sme nejak¼ akciu usporiadali aj u n§s. Rak¼ġania v tom ļase predstavovali vĨnimku, ļo sa 

tĨka prechodu cez hranice, v z§sade oni mohli k n§m a my k nim, hoci konkr®tna situ§cia vģdy 

z§visela od toho, ak® bolo moment§lne politick® rozloģenie. Nesk¹r sa k spolupr§ci pridal 

Georges Marx z Budapeġti. Prof. Thirring sa na dva roky stal riaditeŎom teoretick®ho oddelenia 

v CERN a spolupr§cu prevzal prof. Pietschmann. Je len prirodzen®, ģe niekto musel spolupr§cu 

organizovaŠ aj z naġej strany, tak som to zobral ja.  

Nesk¹r sa zo spolupr§ce vyvinuli trianglov® konferencie, lebo sa uk§zalo, ģe chodiŠ na 

jednodŔov® semin§re je organizaļne ġialene n§roļn§ pr§ca. Dnes sa Šaģko  vysvetŎuje, ģe na 

rak¼skej ambas§de bolo treba vyst§Š rad na v²zum, ģe bolo treba   vybaviŠ vĨjazdn¼ doloģku, 

zohnaŠ ġilingy atŅ. Preto sa objavila idea, ģe by bolo dobr® urobiŠ niekoŎkodŔov® semin§re, a tak 

sa postupne vyvinuli trianglov® akcie. Zo zaļiatku bĨvali v Bratislave aj tri semin§re za rok, ale 

nakoniec sa situ§cia vyvinula tak, ģe v Rak¼sku sa konal tzv. adventnĨ semin§r ï Pietschmann ho 

nazĨval aj predvianoļn® n§kupy, potom bĨvala letn§ ġkola v MaŅarsku pri Balatone alebo vo 

Visegr§de a na jeseŔ konferencia Hadron Structure v Modre-Harm·nii. A tak sme radostne ģili 

v takejto spolupr§ci. Nesk¹r sa niektor® roļn²ky Hadron Structure konali v Smoleniciach. KeŅģe 

je tam kr§sne, kaģdĨ tam r§d chodil, lebo sa c²til fajn. Navyġe Smolenice boli vtedy lacn®,  dnes 

s¼ uģ drah®.  

Nesk¹r t§to spolupr§ca dostala novĨ veŎmi silnĨ impulz. Uk§zalo sa, ģe ruskĨch fyzikov, 

napr²klad z Landauovej ġkoly, nikam nepustia a oni by sa radi stretli so ġpiļkovĨmi z§padnĨmi 

fyzikmi. No a najz§padnejġie miesto, kam sa rusk² fyzici mohli dostaŠ, bolo Ļeskoslovensko 

a pr§ve vtedy sa u n§s organizovali konferencie v Smoleniciach. Na uk§ģku poviem pr²hodu. Raz 

bol u n§s Miġa Ġifman, teraz je na univerzite v Minnesote u Larryho McLerana, odiġla tam cel§ 

partia ġpiļkovĨch ruskĨch teoretikov. KeŅ som ho vtedy viezol autom zo stanice, to uģ mal okolo 

40 rokov, mi povedal: ĂJ§n, nebudeġ mi veriŠ, ja som prvĨkr§t mimo Ruska. Doteraz ma nikam 

nepustili.ñ Takģe bratsk® Ļeskoslovensko bolo pre sovietsku Ăverchuġkuñ eġte ako tak prijateŎn®.  

Pri organizovan² konferenci² Hadron Structure vyr§stli aj vynikaj¼ci ekon·movia, napr²klad Peter 

Preġnajder a Juro Boh§ļik. Konferencie bolo treba prefinancovaŠ, lenģe vtedy neexistovali ģiadne 

granty. Objavili sme vġak jeden zdroj, ktorĨ sme aj intenz²vne vyuģ²vali. Iġlo o to, ģe zo 

Sovietskeho zvªzu vģdy priġla cel§ deleg§cia, nemohol pr²sŠ iba   jeden fyzik. KaģdĨ vedel, ģe 

v deleg§cii je vģdy aj niekoŎko Ŏud² z KGB, ļo boli tieģ fyzici, alebo Ŏudia bl²zki fyzike. No 

a keŅ deleg§cia priġla, bola vĨborne finanļne zabezpeļen§, takģe Sovieti bez probl®mov zaplatili 

aj vysok® konferenļn® poplatky. Podobne hravo zaplatili vloģn® aj Ameriļania. Z toho sme 

potom konferenciu financovali. Apropos, na  Hadron Structure radi chodili aj Praģ§ci, lebo sa tam 

c²tili fajn.  

 

Takģe sa u n§s stret§vali Ŏudia, ktor² by sa nikde inde nestretli. Vtedy k n§m priġiel s§m 

veŎkĨ Andrej Linde, vtedy eġte mladuļkĨ zaļ²naj¼ci teoretik. Zo Z§padu tu zasa bol 

neskorġ² laure§t Nobelovej ceny David Politzer a zn§my teoretik Roman Jackiw, ten 

dokonca niekoŎkokr§t. 

Linde je teraz aj so synom v Stanforde. Raz sme Ăodchytiliñ Jacka Steinbergera, to je Ņalġ² 

laure§t Nobelovej ceny, ġpiļka v neutr²novej fyzike. Vtedy sme nemali veŎa peŔaz². Dali sme mu 

nejakĨ honor§r za semin§r, mimochodom, bola to skvel§ predn§ġka, ale na sluġnĨ hotel sme 
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nemali. Vtedajġia sekret§rka katedry pani Hirnerov§ bĨvala na Moskovskej ulici, neŅaleko starej 

fakulty. Tak som presvedļil profesora Steinbergera, ģe m§me preŔho vĨborn® ubytovanie na 

s¼krom² a on bol takĨ milĨ, ģe to zobral. Na Hadron Structure bol aj John Bell a Richard Dalitz. 

KeŅģe ten uģ bol v rokoch, niekedy na predn§ġkach posp§val. Bol to vġak zlatĨ ļlovek, dobre 

predn§ġal a kadeļo n§m porozpr§val. Bola to dobr§ doba, dan§ politickou situ§ciou, vŅaka nej sa 

pr§ve u n§s mohli stretn¼Š Ŏudia z opaļnĨch t§borov ï m§m na mysli Rusov a Ameriļanov. 

Chodili k n§m samozrejme aj Ŏudia z CERN-u, pre nich bola hraļka pr²sŠ do Bratislavy. 

 Obr. 14 Po svadbe v Luhaļoviciach Obr. 15 Vojak JP v sluģbe na br§ne, 

  Hodslavice 1961 

 

V ļom vid²ġ pr²nos podobnĨch akci² pre slovensk¼ ļi ļeskoslovensk¼ fyziku? 

Po prv®, dozvedeli sme sa, kto ļo rob² a, po druh®, konferencie boli miestom, kde sme  pred§vali 

mladĨch doktorandov. Napr²klad priġiel Adriano di Giacomo z Pisy. KeŅ Ġtefan Olejn²k skonļil 

predn§ġku, zaļal som Adrianovi vykladaŠ, akĨ je ten Ġtefan ġikovnĨ, lebo naozaj bol ġikovnĨ. 

Adriano ma po dvoch vet§ch preruġil a spĨtal sa: ĂNa koŎko mesiacov? Viem, ģe je ġikovnĨ.ñ  

Ġtefan tam potom bol rok, ļi dva. 

 

Je podŎa Teba nutn®, aby bud¼ci fyzik ļi hociktorĨ inĨ vedec str§vil na zaļiatku kari®ry 

istĨ ļas v zahraniļ²?  

To je samozrejm§ vec vġade vo svete, navyġe m§ dlh¼ trad²ciu. Vezmi si len ġpiļkovĨch 

americkĨch fyzikov na konci prvej svetovej vojny a po nej ï m§m na mysli Oppenheimera, 

Raabiho ļi Wheelera, vġetci absolvovali ġtudijn® pobyty v Eur·pe, lebo v tĨch ļasoch sa robila 

najlepġia fyzika v Nemecku, v Anglicku a v Kodani. Mlad² Ameriļania dostali na rok 

Rockefellerove ġtipendium a chodili po Eur·pe. Dnes robia podobn¼ politiku Ġvajļiari. Hovoria: 

ĂUniverzitu skonļite u n§s, ale potom choŅte na doktorandsk® ġt¼dium do Ameriky a keŅ budete 

chcieŠ, vr§Šte sa.ñ Je to rozumn§ filozofia. KeŅ som bol v r. 1968 vo F²nsku, videl som, ģe aj tam 

maj¼ vo zvyku ĂvyhnaŠñ mlad®ho ļloveka na rok von, do Ameriky. VeŅ aj Milan 

Noga spolupracoval s Christoferom Cronstrºmom v Amerike ï na univerzite v Lafayette, a ich 

spolupr§ca trv§ vyġe ġtyridsaŠ rokov.   
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Uģ je to p§r desaŠroļ², ļo si medzi prvĨmi teoretikmi absolvoval v r. 1967 svoj prvĨ pobyt 

v CERN-e. Bol si tam aj nesk¹r, ba dokonca v rokoch 1996-2001 si bol predsedom VĨboru 

pre spolupr§cu CERN-u so Slovenskou republikou a ļlenom Rady CERN-u. V ļom vid²ġ 

vĨznam takĨchto medzin§rodnĨch organiz§ci² pre eur·psku fyziku i fyziku na Slovensku?  

CERN je unik§tny v tom, ģe rob² vynikaj¼cu ļasticov¼ fyziku a to si vyģaduje obrovsk® peniaze. 

Rozpoļet CERN-u sa pohybuje na ¼rovni miliardy ġvajļiarskych frankov. Tak® peniaze nem¹ģe 

daŠ dokopy ģiadny ġt§t. PodŎa predbeģnĨch kalkul§ci² mala stavba urĨchŎovaļa LHC 

a experimenty na Ŕom st§Š tuġ²m 3 miliardy frankov. Z toho sa ļasŠ plat² z rozpoļtu CERN-u, 

ļasŠ si CERN poģiļal, no a na jednotliv® experimenty prispievaj¼ ļlensk® ġt§ty. Niļ podobn® by 

si nijak§ jednotliv§ krajina nemohla dovoliŠ. Smola je v tom, ģe koncom minul®ho roka sa na 

urĨchŎovaļi stala hav§ria. Navyġe keŅ pr²deġ do CERN-u, stretneġ Ŏud², ktor² s¼ naozaj podrobne 

informovan² o s¼ļasnom stave v experimente, aj v te·rii. Okrem toho CERN organizuje tak® 

vynikaj¼ce akcie, ako s¼ n§vġtevy uļiteŎov na jeho pracovisk§ch.  

Tak® nieļo ako CERN nem§ alternat²vu. Alternat²va by existovala, keby nebol americkĨ kongres 

pred desiatimi rokmi zamietol dokonļenie vĨstavby veŎk®ho urĨchŎovaļa v USA. Ale ods¼hlasil 

peniaze na spolupr§cu americkĨch vĨskumnĨch t²mov v CERN-e. Hoci Spojen® ġt§ty nie s¼ 

ļlenskou krajinou, pracuje tam veŎa Ŏud² z USA. 

 

Ļasto sa objavuje ot§zka: ĂĻo z toho m§ Slovensko?ñ 

Po prv®, naġi Ŏudia dostan¼ ġpiļkov® vzdelanie, pretoģe CERN s obŎubou prij²ma Ŏud² na 

doktorant¼ru. Okrem toho sa v CERN-e organizuj¼ letn® pobyty ġtudentov ġtvrt®ho ļi piateho 

roļn²ka. D¹leģitĨ je aj hospod§rsky efekt. Povedzme, ģe sa v CERN-e ide stavaŠ novĨ 

urĨchŎovaļ. To znamen§, ģe treba vybet·novaŠ sp§jacie trubice a tak® veci, postaviŠ nov® 

budovy ļi in® stavby a dodaŠ r¹zne technick® zariadenia. FinanļnĨ vĨbor a n§kupcovia CERN 

maj¼ inġtrukciu, aby pri zad§van² z§kaziek brali do ¼vahy vġetky ¼ļastn²cke ġt§ty a poslali im 

inform§cie. Potom sa urob² tender a kto vyhr§, dostane z§kazku. Pritom sa prihliada, aby z§kazky 

nedost§vala len jedna krajina. V podstate je to korektne urobenĨ tender. Treba povedaŠ, ģe 

v CERN-e sa pravidelne poļ²ta koeficient n§vratnosti. To je suma vġetkĨch objedn§vok pre danĨ 

ġt§t v danom roku delen§ jeho ļlenskĨm pr²spevkom. V poslednĨch rokoch sme my, Slov§ci, v 

tomto koeficiente na treŠom mieste, n§ġ koeficient n§vratnosti je asi 2,5. Pred nami je len 

Ġvajļiarsko a Franc¼zsko ï tieto dve krajiny musia byŠ na prvĨch miestach, lebo CERN leģ² na 

hraniciach oboch ġt§tov a napr²klad odober§ franc¼zsku elektrinu. Alebo keŅ niekto potrebuje 

cement, nep¹jde ho predsa kupovaŠ na Slovensko, lebo preprava je  drah§, ale k¼pi ġvajļiarsky 

cement. Oba ġt§ty si to uvedomuj¼ a keŅ sa vyskytn¼ nejak® finanļn® probl®my, povedzme 

s rozpoļtom, poskytn¼ jednorazovĨ pr²spevok. 

 

 

Fyzika a politika, fyzik v  politike. VeŎk§ ļasŠ Tvojej vedeckej i pedagogickej kari®ry 

prebiehala za totality, nemal§ ļasŠ v novĨch podmienkach. Ļo sa po novembri 1989 

zmenilo pre Teba ako akt²vneho vedca a vysokoġkolsk®ho pedag·ga?  

Treba povedaŠ, ģe takmer cel§ moja kari®ra sa odohr§vala za socializmu, pretoģe hneŅ po 

novembri som zaļal robiŠ ¼radn²ka.  

 

Potom si sa vġak vr§til a Ņalej si vedecky pracoval. 

To §no, ale to bolo celkom in®, lebo n§vrat bol veŎmi ŠaģkĨ. 
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Tak ļo sa zmenilo v organiz§cii vedeckej pr§ce a vysokoġkolsk®ho ġt¼dia? 

Vznikla ¼plne nov§ situ§cia. Schv§lil sa novĨ vysokoġkolskĨ z§kon, plat² ¼plne novĨ z§kon 

o podpore vedy a vĨskumu, existuje grantovĨ syst®m VEGA, ktorĨ sa zaviedol v r. 1991. 

Pamªt§m si, ģe keŅ T·no Hajduk robil gener§lneho sekret§ra SAV, chytili sme Joģa Kuļer§ka, 

podpredsedu vl§dy pre ekonomick® ot§zky, a presvedļili ho, nech d§ na prvĨ grantovĨ syst®m 

aspoŔ sto mili·nov. Neboli to aģ tak® veŎk® peniaze, ale dal ich. Teraz m§ VEGA urļite vªļġ² 

rozpoļet. Za socializmu granty neexistovali. Najprv sa stretlo stran²cke vedenie, teda stran²cka 

skupina pri veden² fakulty, a t§ rozhodla, ļo sa urob² s peniazmi. Potom sa stretlo vedenie 

fakulty, ktor® sa od stran²ckej skupiny l²ġilo nanajvĨġ o jedn®ho ļlena, moģno o dvoch, 

a samozrejme odkleplo to, na ļom sa stran²cka skupina dohodla. PodŎa toho sa rozdeŎovali 

peniaze na fakulte. Neboli to aģ tak® mal® peniaze, pretoģe v tom ļase asi 50 % rozpoļtu ġlo na 

mzdy a energie a 50 % na in® veci. Pred 5 rokmi a rovnako aj dnes ġlo na mzdy aģ 80 %. Takģe 

prakticky vġetko ġlo a ide na mzdy a na energie, na odmeny ani na niļ in® nezost§vali 

prostriedky. Navyġe poļty ġtudentov st¼paj¼ a peniaze na ġtudenta klesaj¼. 

Po novembri sa zmenili moģnosti cestovania, zmenili sa moģnosti uplatnenia mladĨch Ŏud². VeŅ 

len na doktorandskĨch miestach na Z§pade m§me z matfyzu teraz okolo 120 Ŏud² (fyzikov 

a zhruba rovnakĨ poļet matematikov). Okrem toho priġli poļ²taļe, no ale to je in§ vec.  

Kadeļo vġak zostalo. Na fakulte zostali t² ist² Ŏudia. V Nemecku urobili nieļo in®. Na z§klade 

z§kona o zjednoten² Nemecka pokojne zruġili v bĨvalom vĨchodnom Nemecku nejak¼ fakultu, 

keŅ sa im v nieļom nepozd§vala. Vªļġinou ġlo o humanitn® fakulty, napr²klad pr§vnick®. 

Fakultu zruġili, zamestnancov rozpustili a po roku, po dvoch poverili nejak®ho docenta alebo 

profesora z nejakej univerzity na bĨvalom z§pade, aby zaloģil nov¼ fakultu. A on nov¼ fakultu 

naozaj zaloģil, hoci nie na zelenej l¼ke, lebo budovy  zostali, Ŏudia vġak boli nov². Na Slovensku 

sa niļ podobn® nedalo robiŠ, lebo sme nemali Ăz§padonemeck¼ñ ļasŠ. Takģe u n§s Ŏudia pomaly 

Ădobiehaj¼ñ a teraz postupne odch§dzaj¼. Bude to vġak eġte chv²Ŏu trvaŠ. 

 

 
Obr. 16 Jeden z prvĨch semin§rov s®rie Hadron Structure 1982, Pezinsk§ Baba. 

Tret² zŎava v prvom rade prof. Milan Petr§ġ, ġtvrtĨ prof Walter Thirring z Viedne. 

 

Eġte pred koncom roku 1989 si odiġiel do vysokej politiky. Od decembra 1989 si bol prvĨm 

n§mestn²kom ministra ġkolstva (pre vysok® ġkoly), dva ġkolsk® roky ï 1990/91 a 1991/92 ï 

si bol ministrom ġkolstva. Ļo sa Ti podarilo v tĨchto funkci§ch urobiŠ podŎa Tvojich 

vlastnĨch predst§v? 
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Na zaļiatok treba povedaŠ, ģe minister nem§ aģ tak® voŎn® ruky, ako by si niekto mohol myslieŠ. 

Pozrime sa napr²klad na rozpoļet ministerstva ġkolstva ï vtedy to bolo 19 mili§rd, teraz je to vyġe 

pªŠdesiat: hoci minister m§ teoreticky pr§vo podpisovaŠ ak¼koŎvek zmluvu, vªļġina 

z rozpoļtovĨch peŔaz² je vopred viazan§. Nieļo sa d§ urobiŠ a nieļo nie. Z vec², ļo sa vtedy 

urobili, spomeniem novĨ z§kon o vysokĨch ġkol§ch (bol prijatĨ tuġ²m 4. m§ja 1990 Feder§lnym 

zhromaģden²m). Vtedy som bol n§mestn²kom pre vysok® ġkoly a ministrom ġkolstva bol Laco 

Kov§ļ. Poveril ma, aby som so z§konom  nieļo urobil, lebo z§kon o vysokĨch ġkol§ch mala 

pripraviŠ slovensk§ strana, kĨm z§kon o strednĨch a z§kladnĨch ġkol§ch ï teda ġkolskĨ z§kon ï 

malo pripraviŠ praģsk® ministerstvo. Mali sme ġŠastie, ģe sme vytvorili dobr¼ partiu odborn²kov, 

navyġe sme mali dobrĨch pr§vnikov a ministerskĨch legislat²vcov. Dostali sme aj Ņalġiu posilu, 

medziinĨm PaŎa Hollªndera ako ġpiļkov®ho legislat²vneho pr§vnika. Okrem toho vo Feder§lnom 

zhromaģden² sedeli Ņalġ² pr§vnici Ernest Valko a Mari§n Posluch, ktor² n§m nesk¹r veŎmi 

pomohli. Z§kon bol r§mcovĨ, takģe univerzity a fakulty si museli robiŠ vlastn® ġtat¼ty a 

prijaŠ Ņalġie dokumenty. ĠkolskĨ z§kon (pre z§kladn® a stredn® ġkoly) sa rieġil veŎkou novelou, 

ļo je pri takom rozsiahlom z§kone trochu riskantn§ vec, ale tieģ sa viac-menej podaril.  

Z§kon o vysokĨch ġkol§ch zaviedol okrem in®ho voŎbu akademickĨch funkcion§rov. 

V prechodnom obdob² ï od novembra 1989 do m§ja 1990 ï vysok® ġkoly fungovali na z§klade 

tzv. pastierskych listov ministra ġkolstva. V starom z§kone bol totiģ jeden ĂzlatĨñ paragraf, ktorĨ 

ministrovi umoģŔoval, aby robil, ļo chcel. Znel nejako v tom zmysle, ģe v z§ujme zlepġenia 

vzdel§vania m¹ģe minister zmeniŠ organiz§ciu vysok®ho ġkolstva. Teda naozaj mohol robiŠ, ļo 

chcel. Bol to typickĨ socialistickĨ paragraf. V pastierskych listoch ministra sa tak objavili 

pokyny, ako napr²klad: ĂZvoŎte dekanov. ZriaŅte sen§ty a ġtudentsk® rady.ñ Takģe vġetko 

fungovalo hladko a vysok® ġkoly nesp¹sobovali toŎko probl®mov ako z§kladn® a stredn®.  

Tam sa okrem in®ho otvorila moģnosŠ zriaŅovaŠ s¼kromn® a cirkevn® ġkoly, objavili sa 

bilingu§lne gymn§zi§, lenģe so vġetkĨm bola straġn§ sp¼sta pr§ce. Vtedy vzniklo asi sto 

cirkevnĨch ġk¹l. KeŅ mali k dispoz²cii nov® budovy, alebo ministerstvo dalo peniaze na 

prestavbu starĨch, probl®my nenastali. Objavili sa vtedy, keŅ budova necirkevnej ġkoly bola 

majetkom cirkvi. Navyġe treba povedaŠ, ģe  ministerstvo malo v tom ļase asi 230 Ŏud² a naozaj 

Šahalo tak 30 ï ale podobne to bolo vġade. Napr²klad bilingu§lne gymn§zi§ by neboli zriaden® 

v takom poļte a v takej kvalite, keby sme nemali Olinku Ġuben²kov¼, ktor§ cel®mu procesu 

ġ®fovala. Vtedy vzniklo asi desaŠ bilingu§lnych gymn§zi², pomoc ochotne poskytli aj zo 

zahraniļia ï z Belgicka, Rak¼ska a Franc¼zska, no a bolo treba ju vyuģiŠ.  

Potom sa objavili nov® probl®my, napr²klad n§rodnostn®. Koncom roka 1990 sa objavil Z§kon 

o ġt§tnej spr§ve a samospr§ve v ġkolstve. PredtĨm riadili ġkolstvo krajsk® a okresn® n§rodn® 

vĨbory. To cel® vġetko preġlo pod vertik§lnu spr§vu ministerstva. Vyskytli sa probl®my 

s prevodom majetku, ale nakoniec sa vyrieġili. Takģe, ļo sa za tie dva roky dalo urobiŠ, aj sa 

urobilo, ale mnoh® sa nedokonļilo. Vġetko ļo vzniklo, vznikalo v prostred² kr²zov®ho 

manaģmentu. Na to som bol vġak dobre tr®novanĨ, lebo kaģdĨ, kto organizoval konferenciu ļi 

semin§r vie, ģe dva dni pred otvoren²m semin§ra alebo poļas prv®ho dŔa je vġetko ļistĨ kr²zovĨ 

manaģment, aģ potom uģ vġetko beģ² norm§lne. 

 

 

AkĨ hlavnĨ cieŎ ste sledovali pri koncipovan² vysokoġkolsk®ho z§kona? 

CieŎom bolo pripraviŠ civilizovanĨ vysokoġkolskĨ z§kon, to znamen§ n§jsŠ dobrĨ zahraniļnĨ 

vzor. Mali sme dobrĨch kamar§tov v Rak¼sku. Boli sme tam s Lacom Kov§ļom na n§vġteve. 

Trochu sme zmªtkovali, lebo nebolo celkom jasn®, ļi on tam ide ako biochemik a ja ako fyzik, 

alebo tam ideme ako ministersk² ¼radn²ci. Nech je, ako je, najprv sme navġt²vili vynikaj¼ci 
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biochemickĨ ¼stav, tam si to uģil Laco Kov§ļ, no a potom sme zaġli do Đstavu teoretickej fyziky 

viedenskej univerzity. Vtedy tam bola sekret§rkou frau Wagner. Poprosil som ju, a ved¼ci ¼stavu 

prof. Pietschmann ma v tom podporil, aby zohnala rak¼sky vysokoġkolskĨ z§kon. Skutoļne ho aj 

naġla. Mus²m dodaŠ, ģe v skupine, ktor§ pripravovala novĨ z§kon, bola aj moja manģelka. Takģe 

keŅ sme sa vr§tili, strļil som jej rak¼sky vysokoġkolskĨ z§kon do ruky a poģiadal ju, aby 

vybran® ļasti preloģila. Potom sme si vybrali, ļo urobiŠ najprv a ļo potom. KoneļnĨ text 

formuloval  vynikaj¼ci pr§vnik PaŎo Hollªnder a onedlho bol z§kon hotovĨ. Potom sa stala 

zauj²mav§ pr²hoda. Raz som bol u nejak®ho pr§vnika, ļi kde a napadlo mi, ģe si pozriem 

vysokoġkolskĨ z§kon z prvej republiky. Bol veŎmi podobnĨ rak¼skemu. Keby sme boli od 

zaļiatku vych§dzali z vysokoġkolsk®ho z§kona z obdobia prvej republiky mali by sme to 

jednoduchġie. 

 
Obr. 17 Pr²pitok na semin§ru k 20 vĨroļiu TrianglovĨch semin§rov. ViedeŔ 1988. Vpravo s poh§rom prof. Herbert 

Pietschmann z Viedne. 

 

Ako si vn²mal neskorġie novely a z§konn® ¼pravy vysokoġkolsk®ho z§kona?  

NovĨ z§kon vtedy platil v Ļech§ch aj na Slovensku. Nap²sanĨ drobnĨm p²smom sa zmestil na 

jednu stranu, lebo bol naozaj r§mcovĨ. Terajġie z§kony s¼ veŎmi podrobn® a st§le sa novelizuj¼, 

sn§Ņ aj kaģdĨ rok. Neviem, ļi je to lepġie. KeŅ je z§kon r§mcovĨ, stanovuje iba osnovu 

a podrobnosti si urļuj¼ ġkoly. Je pravda, ģe nesk¹r sa objavili aj nov® probl®my. Napr²klad n§ġ 

z§kon nerieġil probl®m extern®ho ġt¼dia. KeŅ sa po niekoŎkĨch rokoch objavilo, bolo treba s n²m 

nieļo urobiŠ.  

 

Zmenili sa aj in® veci. Napr²klad vo vaġom vysokoġkolskom z§kone mali rozhoduj¼cu ¼lohu 

sen§ty, v neskorġ²ch novel§ch sa zvĨġila ¼loha vedeckĨch r§d.  

Ćno, ale to je ¼plne norm§lne. KeŅ som o tomto probl®m debatoval s kolegami vo Franc¼zsku, 

povedali mi, ģe presne tak isto to bolo aj u nich. KeŅ vo Franc¼zsku zavl§dli ġtudentsk® 

nepokoje, musel sa urobiŠ super demokratickĨ z§kon, a tĨm p§dom sa dali veŎk® pr§vomoci 

akademick®mu sen§tu, ktorĨ ļasto vystupoval ako niekdajġie naġe ROH. Nesk¹r sa pr§vomoci 

pres¼vali na vedeck® rady. U n§s m§ teraz nejak® pr§vomoci spr§vna rada a nastali aj in® zmeny. 

 

Ako vid²ġ Ņalġ² vĨvoj vzdel§vania, kadiaŎ by sa mohol, ļi mal uberaŠ? 
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V poslednom ļase sa na z§kladnĨch a strednĨch ġkol§ch vytvorila pomerne chaotick§ situ§cia. 

Pre jednotliv® vyuļovacie predmety vznikli r§mcov® ġt§tne vzdel§vacie programy a zaviedli sa 

do ġk¹l. Lenģe sa zaviedli iba kr§tko pred zaļiatkom ġkolsk®ho roka, pripravovali sa narĨchlo, 

uļitelia podŎa nich museli robiŠ ġkolsk® vzdel§vacie programy a vġetko sa opªŠ robilo narĨchlo. 

Teraz sa to bude dlhodobo utriasaŠ. Ġtatistiky hovoria, ģe najlepġie vĨsledky vo vzdel§van² maj¼ 

krajiny, kde prebieha prakticky permanentn§ reforma. K tomu sa vġak treba dopracovaŠ. 

Never²m, ģe by sa nieļo mohlo zmeniŠ okamģite. Nieļo dobr® a uģitoļn® sa d§ dosiahnuŠ iba 

systematickou dlhodobou snahou. 

 

Predstav si, ģe m§ġ ļarovnĨ pr¼tik a m¹ģeġ urobiŠ vġetko, ļo len chceġ. Ako by si ho vyuģil 

pri  prestavbe ġkolstva?  

Na to je Šaģk® odpovedaŠ. Ide§lne by bolo, keby by sa naraz dalo zmeniŠ myslenie Ŏud². M§vneġ 

pr¼tikom a povieġ: ĂBuŅte nadġen², buŅte motivovan², buŅte snaģiv², buŅte inteligentn², buŅte 

vzdelan².ñ Ġkolstvo prirodzene potrebuje motiv§ciu, potrebuje peniaze, ġpeci§lne na uļiteŎov, 

treba zmeniŠ financovanie vedy na vysokĨch ġkol§ch, treba zmeniŠ mnoh® postoje Ŏud². Lenģe 

never²m, ģe m¹ģe existovaŠ nejakĨ ļarovnĨ pr¼tik, ktorĨm by sme zam§vali a vġetko by bolo 

dobr®. 

 

Je brzdou zmien postoj rodiļov, pr²padne spoloļnosti? 

Niekedy aj vzŠah uļiteŎov k deŠom. Ļasto sa hovor² o uļiteŎoch ako takĨch, vġeobecne. To ale 

nie je pravda. UļiteŎov je 60 tis²c a s¼ veŎmi r¹zni. Niektor² s¼ fantastick², niektor² s¼ menej 

fantastick² a niektor² v¹bec nie s¼ fantastick², je to naozaj individu§lna z§leģitosŠ. Bolo by treba 

zvĨġiŠ poļet tĨch fantastickĨch a nadġenĨch, ļo maj¼ k deŠom empatickĨ vzŠah a chc¼ pracovaŠ. 

Bolo by treba zmeniŠ vzŠah rod²n k vzdel§vaniu. Mnoh® sa o deti nestaraj¼, lebo nemaj¼ na ne 

ļas.   

 

V rokoch 1987-90 si bol zodpovednĨm redaktorom ļasopisu European Journal of Physics. 

V naġich zemepisnĨch ġ²rkach to nebola a ani dnes nie je beģn§ vec. Ako si sa dostal 

k takejto vĨznamnej i zodpovednej funkcii?  

Vysvetlenie je jednoduch®. Ofici§lne to bola funkcia ļestn®ho editora, ktorĨ bol vlastne 

ġ®fredaktorom. A ļestnĨ znamen§, ģe ġlo o neplaten¼ funkciu. Predo mnou ju zast§val George 

Marx z MaŅarska. KeŅ sa mu konļilo funkļn® obdobie, vznikla situ§cia ako v jednej slovenskej 

rozpr§vke, mysl²m si, ģe ide o Tri vlasy deda Vġeveda. Prievozn²k m§ previezŠ Janka, ktorĨ ide 

za dedom Vġevedom. Hovor² mu: ĂSpĨtaj sa deda Vġeveda, ako sa m¹ģem zbaviŠ povinnosti 

prev§ģaŠ pocestnĨch.ñ Dedo Vġeved Jankovi hovor²: ĂNech strļ² veslo do ruky najbliģġiemu, 

koho bude prev§ģaŠ.ñ Janko to prievozn²kovi povedal, ale aģ keŅ vyskoļil z loŅky. KeŅ George 

Marx odch§dzal, musel niekomu strļiŠ do ruky veslo, alebo aspoŔ niekoho odpor¼ļaŠ.   

 

 

Ļ²m şa t§to pr§ca obohatila?  

Bolo to zauj²mav®, ale bolo s tĨm veŎa pr§ce, lebo nejde o striktne vedeckĨ ļasopis. European 

Journal of Physics sa venuje vyuļovaniu fyziky na vysokĨch ġkol§ch a vo vyġġ²ch triedach 

gymn§zi². Niekedy sa vġak Ŏudia snaģia umiestniŠ v Ŕom ļl§nky, ļo sa tv§ria ako vedeck®, ale je 

to slab§ veda. Tak® ļl§nky mus² ġ®fredaktor vyhodiŠ, lebo ļasopis by mal publikovaŠ sk¼senosti 

z vyuļovania, pr²padne n§pady, ako vyuļovaŠ. KaģdĨ ļl§nok pos¼di recenzent. KeŅ nap²ġe 

z§pornĨ posudok, autor sa odvol§. A ku komu sa odvol§ ï k ġ®fredaktorovi. Preto som ļasto 

musel autorom vysvetŎovaŠ, ako treba text zmeniŠ, aby bol ļl§nok prijateŎnĨ. Pri pr§ci v ļasopise 
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som sa veŎa dozvedel o tom, ļo Ŏudia robia vo vysokoġkolskom vzdel§van². Niektor® ļl§nky boli 

pekn®, niektor® slabġie, lebo nie vġetky slabġie sa podarilo eliminovaŠ. Urļite to bola pre mŔa 

zauj²mav§ sk¼senosŠ. 

 

V ļom vid²ġ ¼lohu odbornĨch ļasopisov, ako je European Journal of Physics?   

Existuje viacero podobne zameranĨch ļasopisov. V Amerike je to American Journal of Physics, 

American Physics Teacher, pr²padne celosvetovĨ Science&Education. Tieto ļasopisy by mali 

ġ²riŠ dobr® sk¼senosti medzi vysokoġkolskĨmi uļiteŎmi a uļiteŎmi vo vyġġ²ch triedach gymn§zi². 

U n§s ģiadny z tĨchto ļasopisov neodober§me a mysl²m si, ģe je to ġkoda. Rovnako je ġkoda, ģe 

tam m§lo publikujeme.  

 
Obr. 18 Manģelka a dc®ry Katka a Zuzka 1988, Helsinki. 

 

V ļom vid²ġ pr²ļinu? Je to in§ orient§cia, ļi jazykov® d¹vody? 

Jedno s druhĨm. Jazykov§ bari®ra eġte st§le existuje, hoci u ml§deģe je niģġia ako u starġ²ch. Je to 

aj nezvyk. Aģ teraz prich§dza tlak na uļiteŎov, ģe sa patr² publikovaŠ v zahraniļnĨch ļasopisoch, 

ako aj pozit²vne hodnotenie tĨch, ļo s¼ schopn² a ochotn² do podobnĨch ļasopisov prispievaŠ.   

 

Z²skal si viacero vĨznamnĨch ocenen² doma i v zahraniļ². Napr²klad si ļestnĨm ļlenom 

MaŅarskej fyzik§lnej spoloļnosti Rolanda Eºtvºsa, z²skal si Rak¼sky ļestnĨ kr²ģ za vedu 

a umenie 1. triedy, Medailu DionĨza Ilkoviļa Slovenskej akad®mie vied, Zlat¼ medailu 

Univerzity Komensk®ho ļi Medailu Ernsta Macha Ļeskej akad®mie vied. Ktor¼ poctu si 

cen²ġ najviac?  

Na t¼to ot§zku nem¹ģem odpovedaŠ, lebo ostatn² by sa urazili. K tomu poviem len jednu 

anekdotu. Rak¼ske ocenenie, ktor® som dostal, sa vol§ Kr²ģ za vedu a umenie. Ned§vno som bol 

v Rak¼sku a dozvedel som sa, ģe keŅ ti niekto povie, ģe tento kr²ģ dostal p§n Wolfgang Wolf 

a vieġ, ģe je fyzik, m§ġ reagovaŠ slovami: ĂNevedel som, ģe p§n Wolf pracoval aj v umen².ñ Ja 

osobne som nedostal vyznamenanie ani za vedu, ani za kult¼ru, ale za spolupr§cu s Rak¼skom.  

 

Podobne je to aj s maŅarskĨm ocenen²m? 

Nie. To m§ na svedom² kamar§t George Marx. 
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V tejto s¼vislosti by ma zauj²mal Tvoj n§zor na vĨznam ocenen² vedeckej pr§ce pre Ņalġ² 

rozvoj vedy. M§m na mysli predovġetkĨm Nobelovu cenu.  

M¹ģe ovplyvniŠ hlavne oblasti a krajiny, kde bolo udelenĨch menej NobelovĨch cien. Napr²klad, 

keby slovenskĨ alebo ļeskĨ fyzik dostal Nobelovu cenu, po prv®, zvĨġilo by to renom® jeho 

inġtit¼cie, po druh®, bola by to motiv§cia pre ġtudentov ï keŅ uģ z²skal cenu jeden Slov§k ļi 

Ļech, preļo by som nemohol aj ja. Podobn¼ motivaļn¼ silu m¹ģeme pozorovaŠ v PoŎsku a vo 

Franc¼zsku v s¼vislosti s Madam Curie. A eġte nieļo.  Ak sa v nieļom ï napr²klad vo vzdel§van² 

na z§kladnĨch a strednĨch ġkol§ch ï angaģuje ļlen Akad®mie (t² s¼ popul§rni hlavne vo 

Franc¼zsku), pr²padne laure§t Nobelovej ceny, iniciat²va sa berie v§ģne a sk¹r na Ŕu d§ peniaze aj 

ministerstvo ġkolstva. KeŅ priġla firma Peugeot do Trnavy, zaļali v materskĨch ġkol§ch zav§dzaŠ 

projekt, ktorĨ propagoval laure§t Nobelovej ceny Georges Charpak. V slovenskom preklade sa 

projekt vol§ VyhrŔme si ruk§vy, Franc¼zi ho volaj¼ Ruky do cesta, teda Dajme sa do pr§ce. Je to 

veŎmi experiment§lne orientovanĨ projekt. Detiļky sa hraj¼, zap§jaj¼ sa do pokusov, maj¼ k nim 

lepġ² vzŠah. V SpojenĨch ġt§toch propagoval podobnĨ projekt inĨ laure§t Leo Lederman 

a projekt si tam z²skal veŎk¼ popularitu. Takģe zn§me osobnosti m¹ģu podobnĨm sp¹sobom 

pom¹cŠ dobrej veci. 

 

A pokiaŎ ide o samotnĨ vĨvoj vedy? 

KeŅģe medzi objavom a ocenen²m ļasto uplynie pr²liġ dlh§ doba, udelenie Nobelovej ceny asi 

nem§ veŎkĨ vĨznam, lebo vĨvoj sa za ten ļas uberal inĨm smerom. Je zn§my postoj Jacka 

Steinbergera ï poļul som ho na vlastn® uġi. KeŅ sa ho novin§ri pĨtali, akĨ m§ recept na z²skanie 

Nobelovej ceny, povedal: ĂZa mladi mus²te urobiŠ dobrĨ experiment a potom dlho ģiŠ.ñ  

 

Preļo podŎa Teba nem§me od ļias Philippa Lenarda nijak®ho nositeŎa Nobelovej ceny 

p¹vodom zo Slovenska? Preļo nie s¼ na tom o moc lepġie ani naġi z§padn² ļi severn² 

susedia, hoci juģn² maj¼ pªŠ laure§tov ï dvoch za fyziku, dvoch za ch®miu a po jednom za 

fyziol·giu a medic²nu, ako aj za literat¼ru?  

Pozrime sa radġej, preļo maj¼ nositeŎov Nobelovej ceny MaŅari. George Marx nap²sal knihu 

Hlas MarŠanov, v ktorej uverejnil ģivotopisy vĨznamnĨch fyzikov, matematikov a inĨch vedcov 

p¹vodom z MaŅarska. Ukazuje sa, ģe mnoh² z nich chodili do protestantsk®ho gymn§zia 

v Budapeġti, kde mali vĨbornĨch kantorov. Po maturite chceli ²sŠ na vysok¼ ġkolu. Lenģe v tĨch 

ļasoch platili v MaŅarsku protiģidovsk® z§kony a MaŅar, ktorĨ nebol §rijsk®ho p¹vodu, nesmel 

ġtudovaŠ na nijakej maŅarskej vysokej ġkole. Tak odiġli ġtudovaŠ do Gºttingenu a inĨch ġk¹l v 

Nemecku, kde sa robila ġpiļkov§ veda. KeŅ im hrozilo nebezpeļenstvo aj tam, odiġli do 

Ameriky, kde mali pomerne veŎmi dobr® podmienky. Pravdepodobne toto sp¹sobilo, ģe t²to 

niekoŎk² mimoriadne ġikovn², mimoriadne talentovan² maŅarsk² chlapci z²skali ide§lne 

vzdelanie, ak® vtedy mohli dostaŠ. Takģe d¹leģit§ je ¼loha stredoġkolsk®ho uļiteŎa a podmienky, 

pretoģe pod tlakom okolnost² sa spom²nan² ml§denci dostali k vynikaj¼cim pedag·gom 

v Gºttingene a nesk¹r k vynikaj¼cim spolupracovn²kom v SpojenĨch ġt§toch.  

 

 

PodobnĨ osud stihol aj Philippa Lenarda. Aj on mal vynikaj¼ceho uļiteŎa na bratislavskej 

re§lke Virgila Klatta a potom ġtudoval v Gºttingene a v Berl²ne u Helmholtza, Quinckeho 

a Ņalġ²ch.  
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Na z§ver osobn§ ot§zka. Ako je to s fyzikou u V§s doma ï okrem Teba je fyziļkou Tvoja 

manģelka Nevenka, sestra Anka Nogov§, jej manģel a Tvoj ġvagor Milan Noga i Tvoje 

dc®ry Zuzana a Katar²na. Ako fyzika ovplyvŔovala ļi ovplyvŔuje V§ġ rodinnĨ ģivot?  

Teraz uģ veŎmi neovplyvŔuje. Rozoberme si, napr²klad, preļo s¼ fyziļkami dc®ry. Starġia sa 

narodila v r. 1964, mladġia v r. 1969. KeŅ k tomu pripoļ²taġ dvadsaŠ rokov, dostaneġ roky 1984 

a 1989. KeŅ sa starġia rozhodovala, kam ²sŠ, eġte st§le bolo vġetko ļerven®, vedela, ģe ju na 

humanitn® alebo spoloļensk® vedy nevezm¼. Tak povedala: ĂP¹jdem na matfyz, ale tam, kde na 

mŔa nem¹ģe ani tatko, ani mama.ñ Tak si vybrala meteorol·giu. Podobne logicky rozmĨġŎala aj 

mladġia a vybrala si biofyziku. My sme ich nikam netlaļili. A manģelka je fyziļka preto, ģe sme 

kolegovia z roļn²ka, no a ja som sa veŎmi netr§pil a nehŎadal som v ġirġom okol².  

 
Obr. 19 Reinhardt Koegerler predn§ġa na Hadron Structure 1983 

 

Takģe ste dc®ry veŎmi nemotivovali k fyzike? 

Moģno trochu. KeŅ sa raz dc®ry v ġk¹lke spĨtali, kĨm chce byŠ, odpovedala: ĂJa chcem byŠ to, 

ļo tatko.ñ ĂA preļo?ñ, zareagovala uļiteŎka. ĂLebo keŅ je doma, nerob² niļ, len leģ² na v§Ŏande 

a ļm§ra si po papieri.ñ Dlho sme nemali doma poriadny p²sac² st¹l, preto som sa nauļil leģaŠ na 

boku a p²saŠ. Teraz ma pri tom bolia kr²ģe. Fyzika ovplyvnila n§ġ manģelskĨ ģivot d§vnejġie ï uģ 

viac ako pªtn§sŠ rokov pracujeme s manģelkou spoloļne vo fenomenol·gii element§rnych ļast²c. 

D¹vod je jednoduchĨ: manģelka bola vģdy lepġia v poļ²taļoch a keŅģe vġetko bolo treba 

programovaŠ, dali sme sa dokopy.        

 

Hroz², ģe aj v Ņalġej gener§cii bude nejakĨ fyzik? 

To netuġ²m, sk¹r si mysl²m, ģe nie. Dve vnuļky teraz ģij¼ v Amerike, maj¼ tri a pªŠ rokov, 

a netuġ²m, ļo sa rozhodn¼ robiŠ v ģivote. No a ġesŠroļnĨ vn¼ļik ģije v Prahe. Ļo si ten vyberie, 

nem§m ani potuchy.  

 

Posledn§ ot§zka: Ļo Ti fyzika dala a ļo Ti naopak vzala? 

Nevzala mi niļ. Vybral som si ju s§m. Ļo mi dala? Ģil som Ŕou dlh® roky, mal som straġne veŎa 

kamar§tov po celom svete, organizovali sme najrozmanitejġie konferencie, bavili sme sa. şaģko 


